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وزیر صنعت؛ 

رویش واحدهای صنعتی بیش از ریزش آنها 
بوده است

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: طی ده ماه گذشته بالغ بر ۴ هزار و ۷۰۰ واحد 
صنعتی جدید آغاز به کار کرده و طی این سالها، میزان رویش واحدهای جدید از 

ریزش، فزونی گرفته است. 
محمد شریعتمداری در مراسم آغاز به کار شبکه »ایران کالا« در صداوسیما، گفت: 
صنعت ایران در این سال ها سیر صعودی و نزولی بسیاری داشته است. ما طی 
سال هایی از کیسه می خوردیم اما بعد از گذشت زمان مهمات صنعتگران ایرانی و 

علیرغم فشارهای سلطه دوباره برخاستیم.
وی ادامه داد: از زمانی به بعد روند رو به رشد صنعت ایران آغاز شد و هر چند هنوز 
بر پیکره صنعت ما زخم هایی باقی است اما می توان شکوفایی صنعتی را مشاهده 

کنیم. افتتاح واحدهای متعدد صنعتی نمونه ای از این مساله است.
شریعتمداری اظهار کرد: بالغ بر ۴ هزار و ۷۰۰ واحد صنعتی جدید  در ۱۰ ماه 
گذشته آغاز به کار کرده است و در این سال ها رویش از ریزش فزونی گرفته است.

وی با اشاره به افزایش درخواست فعالیت های اقتصادی تصریح کرد: در عصری 
که فعالان اقتصادی ما از مشکلات رنج می برند در این ۱۰ ماهه شاهد تقاضای 
تاسیس بیش از ۱۶ هزار واحد صنعتی بوده ایم که بیشتر از ۲۳ درصد نسبت به 

سال قبل رشد داشته است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: ما تلاش کردیم با همراهی مجلس 
شورای اسلامی، نمایندگان، سازمان ها و ... قدم های خوبی برای تصویب لایحه 

بودجه ۹۷ برداریم.
شریعتمداری با اشاره به مشکلات اقتصادی در یک سال اخیر عنوان کرد: یکی 
از مشکلات اساسی صنعت ما نوسازی است. ما بالغ بر ۸۵ هزار واحد صنعتی در 
کشور مشعول به کار داریم که بالغ بر ۸۰ هزار واحد از آنها صنایع کوچک و متوسط 
هستند و قریب به ۴۰ هزار واحد از این صنایع در شهرک های صنعتی هستند که 

نیازمند نوسازی و بازسازی است.
وی ادامه داد: برای نوسازی، تامین منابع مالی از نیازهای ماست و نرخ تامین منابع 
مالی اگرچه روی کاغذ ۱۸ درصد است اما در برخی بانک ها ۲۰ درصد است که با 

۲۰ درصد امکان نوسازی صنعتی وجود ندارد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: مردم به دلیل ویژگی های 
مهم و ارزشمند کالاها آنها را از طریق شبکه ایران کالا انتخاب می کنند و این از 

اهداف ماست.
شریعتمداری یکی از معضلات صنعت کشور را ،تقاضا عنوان کرد و گفت: قدرت 
خرید مردم بر اساس آمارها در سال ۹۲  به سال ۸۲ بازگشته است همچنین 
قدرت خرید در سال ۹۶ شبیه سال ۹۱ شده است که هنوز ۵ سال عقب هستیم 
در صورتی که صنعت ما رشد کرده است. این امر نتیجه این است که تولیدکننده 

کالایش را تولید می کند و محصول او مرغوب است اما در انبارها باقی می ماند.

بانک:

 مناطق آزاد مهمترین پشتوانه جذب
 سرمایه گذار در کشورند 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، این مناطق را مهمترین و قوی ترین 
پشتوانه جذب سرمایه گذار در کشور دانست و گفت: مناطق آزاد این روزها به 
مساله ای مهم و جدی در کشور تبدیل شده اند و این موضوع مسئولیت آنان را 

سنگین تر می کند. 
»مرتضی بانک«  دیروز در نشست شورای هماهنگی مدیران روابط عمومی 
دبیرخانه شورا و سازمان های مناطق آزاد کشور که در تهران برگزار شد، با بیان 
اینکه در صورت تصویب مجلس، تعداد مناطق آزاد به ۱۵ منطقه خواهد رسید، 
افزود: چنانچه بتوانیم برداشت هماهنگ از مناطق آزاد میان مردم و مسئولین ایجاد 

کنیم، به موفقیت مطلوبی رسیده ایم.
وی با اشاره به بالا بودن انتظارات از مناطق آزاد کشور، گفت: برای پاسخگویی به 
انتظارات و توقعات از مناطق آزاد، باید با برنامه و طرح های همگرا وارد عمل شویم.

مشاور رئیس جمهوری با بیان اینکه امروزه فعالیت استارت آپ ها و اقتصاد متکی 
به آن در دنیا مورد توجه قرار گرفته است، افزود: استارت آپ هایی موفقند که 

بتوانند با برقراری ارتباط با مخاطب، خدمات خود را به آنان معرفی کنند.
بانک، روابط عمومی ها را مهمترین نقطه ارتباطی سازمان منطقه آزاد و مخاطبان 
دانست و افزود: اولین گام موفقیت روابط عمومی ها ارتباط با مخاطب و شناخت 
نیازهای آنان است تا پی ببرند که مخاطبان مناطق آزاد از سازمان های مناطق 

چه می خواهند. 
*سرمایه گذاران مهمترین مخاطبان بیرونی مناطق آزادند 

دبیر شورایعالی مناطق آزاد در ادامه سخنان خود سرمایه گذاران را مهمترین 
سرمایه بیرونی مناطق آزاد خواند و افزود: متاسفانه مناطق آزاد با هجمه های 
بسیاری مواجه است که با اجرای طرح های هماهنگ می توان با مخاطبان مناطق، 
مسائل و مشکلات را برطرف کرد.  وی راهکارهای جذب سرمایه گذاران در سازمان 
های مناطق آزاد را اصلی ترین وظایف روابط عمومی ها دانست و افزود: مخاطب 
امروز مناطق آزاد؛ امنیت، ارتباط سریع، تسهیلات، پنجره واحد خدماتی و پیوند 

ارتباطی قوی می خواهد که باید به این نیازهارسیدگی شود.
بانک همچنین شناخت همه جانبه ظرفیت ها و معرفی آن به مخاطبان در مناطق 

آزاد را از اولویت اصلی روابط عمومی سازمان های مناطق آزاد عنوان کرد.
مشاور رئیس جمهوری همچنین تاکید کرد: سازمان های مناطق آزاد باید در 
مسیری حرکت کنند که بتوانند اعتماد دولتمردان، نمایندگان مجلس و مسئولان 

عالیرتبه کشور را جلب کنند. 
بانک تصریح کرد که مناطق آزاد کشور از دوره تامین و تکمیل زیرساخت ها در 
حال عبورند و باید مشارکت همه مخاطبان مستقیم و غیرمستقیم را برای رسیدن 

به توسعه جلب کنند.
دبیر شورایعای مناطق آزاد افزود: در کنار همکاری و تعامل مستمر و مستقیم با 
رسانه های سراسری، روابط عمومی های سازمان های مناطق آزاد، باید به ظرفیت 

های فضای مجازی و شبکه های اجتماعی نیز توجه ویژه داشته باشند.
وی افزود: امروزه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی به تنهایی یک رسانه اند و 
استفاده از ظرفیت های این فضا، می تواند بر افزایش جذب و جلب مشارکت های 

اجتماعی کمک کند.

 رئیس کل بانک اقدامات این نهاد سیاست گذار در حوزه پولی و مالی را تشریح کرد و 
گفت: روند مثبت ایجاد شده تا پایان امسال و سال آینده استمرار می یابد. 

ولی الله سیف در پنجاه و هفتمین مجمع بانک مرکزی اظهارداشت :سال ۱۳۹۵ به 
عنوان یک سال شاخص در زمینه توفیقات اقتصادی بوده است. تحقق وعده تورم تک 
رقمی پس از ربع قرن و دستیابی به رشد اقتصادی دو رقمی به عنوان بالاترین رشد 
اقتصادی جهان به رغم بروز شوک های ارزی و تاثیرات محدودکننده آن بر رشد اقتصادی 
کشورهای صادرکننده نفت، نمونه های بارزی از این توفیقات بوده که در سایه پی گیری 
و اتخاذ سیاست های منضبطانه پولی و مالی از سوی دولت و بانک مرکزی حاصل شدند.

 استمرار ثبات در بازار ارز و کنترل نوسانات 
سیف با برشمردن دستاوردهای مثبت در سال ۹۵ خطرنشان کرد: استمرار ثبات در بازار 
ارز و کنترل نوسانات آن، تامین به موقع نیازهای ارزی واردکنندگان و مدیریت انتظارات 
تورمی، آغاز برنامه جامع اصلاح نظام بانکی، تعمیق بازار بین بانکی و هدایت بانک ها به 
رفع مشکلات نقدینگی از طریق این بازار، کاهش نرخ سود مورد عمل بانک ها از طریق 
مصوبات شورای پول و اعتبار، حمایت از تولید در قالب تامین مالی سرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی و کمک به بنگاه های کوچک و متوسط و در نهایت توقف فعالیت 
موسسات اعتباری غیرمجاز از دیگر دستاوردهای مهم بانک مرکزی در این سال بود که 
خوشبختانه تمامی آنها در راستای پی گیری اهداف و عمل به سیاست های کلی اقتصاد 

مقاومتی حاصل شده اند.
رییس شورای پول و اعتبار افزود: با حل و فصل مناقشات بین المللی و رفع تحریم های 
ظالمانه مالی و اقتصادی، در این سال تحولات مثبتی در حوزه تعاملات بانکی بین المللی 
و تامین مالی خارجی صورت گرفت که واجد آثار مثبتی بر افزایش روابط کارگزاری و 

تسهیل عملیات تسویه بین المللی بود.
عالی ترین مقام بانک مرکزی، وجود فضای همدلی و همراهی در تمامی عرصه های 
اقتصادی کشور را زمینه ساز استمرار نتایج مثبت در سال جاری قلمداد کرد و گفت: 
نمونه های مشخص این همراهی و هماهنگی در تشکیل کمیته سه نفره مدیریت و 
نظارت بر انتشار اوراق بهادار ریالی برای تقویت انضباط، هماهنگی و هم افزایی میان 
سیاست های پولی و مالی، مطابق با تبصره "۵" بند "ل" قانون بودجه سال ۱۳۹۶ نمود 
یافت. ایجاد هماهنگی های لازم با وزارت امور اقتصادی و دارایی برای انتقال معاملات 

ثانویه اوراق دولتی سخاب به بازار سرمایه، تعدیل سهم گواهی سپرده و سپرده های بانکی 
از مجموع دارایی صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت و دستیابی به توافق و تعامل 

سازنده با خودروسازان از جمله اقدامات قابل اشاره در این حوزه است.
ساماندهی و تعیین تکلیف سپرده گذاران موسسات اعتباری غیرمجاز

رییس کل بانک مرکزی با اشاره به دیگر اقدامات در حوزه رفع مشکلات درونزای نظام 
بانکی، تصریح کرد: ساماندهی و تعیین تکلیف سپرده گذاران موسسات اعتباری غیرمجاز 
در حد دارایی های شناسایی شده آنها، مشارکت فعال بانک مرکزی در بازار بین بانکی 
ریالی، تبدیل اضافه برداشت بانک ها به خطوط اعتباری با نرخ های مناسب، سپرده گذاری 
در بازار بین بانکی و تمدید سپرده های قبلی، زمینه کاهش فشار نقدینگی بر بانکها را 
فراهم کرد.سیف، اجرای این مجموعه اقدامات هماهنگ و سازگار را زمینه ساز ابلاغ 
بخشنامه هشت بندی نرخ سود بانکی در میانه سال جاری عنوان کرد و گفت: ابلاغ این 
بخشنامه، گامی اساسی در انتظام بخشی مجدد به بازار پول،  کاهش هزینه تجهیز بانکها 
و به تبع آن کاهش هزینه های تامین مالی اقتصاد به شمار می رفت که واجد آثار مثبتی 
به جهت کاهش سیالیت و افزایش ماندگاری سپرده های بانکی و همچنین جلوگیری از 
التهاب در بازارهای دارایی به خصوص طلا و ارز بود.به گفته رییس کل بانک مرکزی، 
بررسی های میدانی و بازرسی بیش از ۵ هزار شعبه بانکی نیز حکایت از عملکرد مناسب 
بانکها و موسسات اعتباری در رعایت سقف های نرخ سود ابلاغی از سوی بانک مرکزی 
داشت که این امر توان برنامه ریزی بانکها برای استفاده مطلوب تر از منابع سپرده ای برای 

اعطای تسهیلات به واحدهای اقتصادی را افزایش  داد.
سفته بازان عامل بحران بازار ارز بودند 

رییس شورای پول و اعتبار، درخصوص نوسانات اخیر در بازار ارز تاکید کرد: علی رغم 
نتایج بررسی های داخلی و نهادهای معتبر بین المللی مبنی بر تایید حرکت نرخ ارز در 
مسیر سازگار با متغیرهای بنیادین اقتصادی کشور، لیکن با شکل گیری التهاب و حملات 
سفته بازانه در بازار ارز طی ماه های اخیر به دلیل فضای روانی خارجی و تزریق جو 

انتظاراتی داخلی، نوسانات بازار ارز افزایش یافت که با واکنش بانک مرکزی روبرو شد.
رییس کل بانک مرکزی، با بیان اینکه این بانک با همکاری مناسب سایر دستگاهها و 
شبکه بانکی، مجموعه اقداماتی را در قالب یک بسته سیاستی کوتاه مدت اتخاذ کرد 
که پیامد آن بازگشت ثبات و آرامش در بازار ارز و کلیت اقتصاد بود، یادآور شد: بسته 

اخیر بانک مرکزی عمدتاً  با هدف زدودن التهابات کوتاه مدت اخیر در بازار ارز صورت 
گرفته و بدیهی است که با اجرای موفق آن، شرایط و فضای سیاست گذاری پولی و 
ارزی کشور به وضعیت عادی خویش باز خواهد گشت.سیف افزود: بانک مرکزی اعتقاد 
دارد نرخ های کلیدی اقتصاد، منجمله نرخ ارز و نرخ سود بانکی باید در مسیر مناسب و 
سازگار با اقتضائات اقتصادکلان حرکت نمایند تا موجب بروز عدم تعادل در اقتصاد نشود.

رییس شورای پول و اعتبار با اشاره به استمرار دستاوردهای سال ۹۵ در سال جاری 
گفت: پایداری نرخ تورم در سطوح تک رقمی )دستیابی به نرخ تورم متوسط ۹.۹ درصد 
و نقطه به نقطه ۹.۴ درصد در بهمن ماه سال ۱۳۹۶( و حصول به رشد اقتصادی ۴.۴ 
درصد در فصل بهار، ۴.۶ درصد در فصل تابستان و ۴.۵ درصدی در شش ماهه نخست 
سال در کنار وجود توازن و مثبت بودن رشد ارزش افزوده تمامی بخش های اقتصادی 
و تراز تجاری مثبت، حاکی از تدبیر برای تثبیت شرایط اقتصادی و تزریق روحیه امید 
در بدنه اقتصادی کشور و نویدبخش تداوم رشد مناسب بخش غیرنفتی اقتصاد در سال 

۱۳۹۶ است.

رئیس کل بانک مرکزی امطرح کرد

ادامه روند مثبت اقتصاد در سال آینده

مسعود کرباسیان می گوید که طبق تعریف او از »رکود«، 
بنگاه های اقتصادی از رکود خارج شده اند و رشد اقتصادی در 
اغلب بخش ها اعم از خودروسازی، فولاد و نظایر آن ها جریان 
دارد؛ ضمن اینکه بیکاری هم کاهش و اشتغال افزایش یافته 
است و تورم هم که مدت هاست دو رقمی شده. او البته این را 
هم گفت که برخی امور اقتصادی معطل مجلس است و بهتر 
است نمایندگان از وزرا کمتر سوال بپرسند تا فرصت تعیین 

تکلیف قوانین کشور ایجاد شود.
به  آمدن مسعود کرباسیان  کار  از روی  ماه  پس  شش 
همه  حالا  دارایی،  و  اموراقتصادی  وزارت  سکاندار  عنوان 
چشم ها منتظر اوست که وی در حوزه خود چگونه با مسائل 
مهم اقتصاد اعم از تزریق نقدینگی به بنگاه های اقتصادی، 
مشکلات حوزه مالیات و تورم رو به افزایش کنار خواهد آمد. 
او البته شرایط امروز اقتصاد ایران را مساعد می داند و به آینده 
هم خوش بین است. آنچه او درباره اقتصاد ایران می اندیشد و 
برنامه هایش برای آینده موضوع گفت وگوی اختصاصی ایسنا 

با کرباسیان بود که قسمتی از آن به شرح زیر است:
به دولت قبل نقد می شد که علاقه مند به اعمال سیاست های 
انقباضی بود و همین به رکود دامن زد. اکنون و شش سال 
بعد، هم بسیاری از بنگاه ها در رکود به سر می برند و هم 
هشدارهایی وجود دارد مبنی بر احتمال بازگشت دوباره تورم 

دو رقمی.  چه خواهید کرد؟ 
مهار تورم با اعمال سیاست هایی برای خروج از رکود با هم 
مغایرت ندارد و تاکنون نیز نداشته است. سوال من این است 
که آیا رشد اقتصادی در کشور وجود داشته است یا خیر؟ در 
سال گذشته رشد اقتصادی ۱۲.۵ درصد بوده و امسال این 
رشد به ۶.۵ تا ۷ درصد رسیده است که تا آخر سال این رقم 

بالاتر هم خواهد رفت.
رشد سال گذشته از نفت بود و ما از ظرفیت رشد 
همان  عواید  از  هم  امسال  و  کردیم  استفاده  خود 

بهره مندیم؟ 
بلی. همانطور که دیدیم در سال گذشته بخش مهمی از 
رشد از بخش نفت بود، ولی امسال رشد بخش نفت بیش تر از 
رشد سایر بخش ها بوده است. سوال من این است که آیا رشد 
مسکن داشتیم یا نه؟ در مسکن، تولید، کشاورزی، معدن و 
... رشد اتفاق افتاده است. از سوی دیگر تورم پایین بوده و 

رشد قیمت ها هم پایین بوده است. بنابراین نمی توان گفت 
اثر وضعی قیمت ها منجر به رشد شده است. در پاسخ به این 
سوال باید بگویم که خیر! این رشد تولید بوده که انجام شده 
است. از سوی دیگر باید بررسی کنیم که آیا بیکاری کاهش 
یافته است؟ اشتغال افزایش یافته است؟ اگر چنین وضعیتی 

وجود دارد نشان می دهد که ما رکود نداریم.
البته در بخش های خاصی از صنعت ممکن است تقاضا 
نتواند آن مقدار رشد داشته  تولید  یا  باشد  نداشته  وجود 
باشد. مثلا فرض کنید در بخش سیمان ظرفیت هایی  زیادی 
داشتیم که بخش بزرگی از آن وابسته به صادرات کشورهای 
همسایه بود که خود یا تعرفه زدند و یا کارخانه زدند در 
نتیجه صادرات ما کم و رشد ما محدود شد. یا اینکه مثلا 
فعالیت طرح های عمرانی و مسکونی ما به اندازه تولید ما نبود. 
این موارد هم وجود داشت. ولی به هر حال بخش فولاد و 
پتروشیمی و ... هم هستند که در آن ها رشد تولید اتفاق 

افتاده است. ما هم برای بررسی رشد میانگین بخش ها را 
در نظر می گیریم. اکنون می بینیم که در خودروسازی، فولاد 

معدن و... رشد داشتیم.
مواردی که گفتید مربوط به رشد صنایع بزرگ است، ولی 

اوضاع صنایع خرد مناسب نیست
در صنایع پایین دستی پتروشیمی رشد داشتیم.   

بخش غیرانرژی هم داشتیم؟ 
بگذارید درباره پتروشیمی صحبت کنم. امسال رقم صادرات 
ما در پتروشیمی نسبت به سال قبل رشد چندانی نداشته، 
ولی تولید ما رشد داشته است. امسال یک میلیون تن تولید 
بیشتر در پتروشیمی داشتیم. یعنی پتروشیمی کمک کرده 
است به صنایع پایین دستی که تولیدات پایین دستی افزایش 
یابد. ما و وزارت کار و وزارت صنایع مطالعه ای کردیم که 
واحدهایی که به اسم تعطیل به شورای استان ها اعلام شدند 
چه وضعیتی دارند؟ گفته شد که وضعیت آن ها بهتر از قبل 

است. بالاخره ما مسئول تامین نقدینگی و راه اندازی آن ها 
هستیم و وضعیت آن ها را رصد می کنیم، با این حال نتیجه 
مطالعه ما نشان داد وضعیت آن ها بسیار بهتر شده است و 
بسیاری از آن ها در حال خروج از چرخه رکود هستند و از 
تعطیلی خارج می شوند. ممکن است تعدادی از بنگاه ها هنوز 
چندان رونق نگرفته باشند البته برای برخی کاری نمی شود 
کرد، ولی برای برخی دیگر باید به فکر راه حل باشیم. با این 
حال به طور کلی اکنون صادرات ما رشد داشته است که 
بخشی از آن هم صادرات صنعتی است و این خود بیانگر 

اوضاع بنگاه هاست.
ببینید به هر حال واردات ما رشد داشته است. اکنون با رشد  
۲۰ درصدی واردات و ۵ درصدی صادرات رو به رو بوده ایم 

یعنی صادرات به نسبت به سال قبل رشد داشته است.
ممکن است به خاطر سیاست های تزریق نقدینگی به 
بنگاه ها، سیاست های مهار تورم را از دستور کار خارج 

کنید؟ 
معتقدم اکنون رکودی وجود ندارد. می توانیم با هم درباره 
تعریف رکود صحبت کنیم. حرف من این است که بنگاه ها از 

رکود خارج شده اند.
چه موضعی درباره تزریق نقدینگی برای ایجاد رشد 

دارید؟ 
ببینید باید اول بررسی کرد که آیا ایجاد اشتغال و فعال 
شدن آن از طریق پولی باید حل شود یا اهرم های دیگری 
باید به کار بسته شود؟ من می گویم اهرم های دیگری هست. 
باید بررسی کنیم که برای حل کردن مسائل تولید از طریق 
عرضه؟  فشار  محل  از  یا  شود،  عمل  باید  تقاضا  تحریک 
بحث هایی است که باید صنعت به صنعت درباره آن بحث 
کرد. یکی از قانون هایی که می تواند در این زمینه کمک 
و  افزوده  ارزش  مالیات  مستقیم،  مالیات های  قانون  کند، 
صندوق های فروش است. باید البته ببینیم مجلس چه زمانی 

کار آن را تمام می کند.
چه زمانی کار آن تمام می شود؟ 

مجلس قول داده است که قانون مالیات بر ارزش افزوده و 
صندوق های فروش را بعد از بودجه به صحن علنی خواهند 
برد. اگر سوال از وزرا کمتر بپرسند )با لبخند( فرصت خواهند 

کرد که کار این قوانین را به اتمام برسانند.

خرسندی کرباسیان از حال اقتصاد ایران 

رکودی نداریم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۳۶۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۷۰۶ خانم پری جمالی کلکو فرزند ولی 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۹۲/۴۳ مترمربع پلاک شماره ۱۰۲۸۳/۲ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند رسمی .)م الف ۷۲۹۵(
۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۶۸۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۴۵۹۴ آقای ابوالفضل دلدار فرزند حبیب اله 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۲۳۳ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از مهدی ولی احدی از وراث غلامرضا ولی .)م الف ۷۲۹۷(
۳- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۵۴۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۳۹۰ خانم اکرم جعفری جبلی فرزند 
محمدعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۶۷ مترمربع پلاک شماره ۹۴۵۳ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند رسمی .)م الف ۷۲۹۶(
۴- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۵۳۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۷۷۶۳ آقای سیدمحسن خوش لهجه مینو 
فرزند سید مهدی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۶۴/۲۰ مترمربع پلاک شماره پلاک باقیمانده ۵۴۸۳ اصلی واقع در قم بخش 
۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی و مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث خانم خاور فارسی موخر .)م 

الف ۷۲۹۴(
۵- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۲۲۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۹۲۷۹ خانم کبرا عباسی فرزند غلامعلی در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۲۵/۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۲۰/۳۵ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلامعلی عباسی  .)م الف ۷۲۹۳(
۶- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۲۰۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۴۱۵ آقای ابوالفضل نیکو گفتار فرزند 
عباسعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۸۴/۹۹ مترمربع پلاک شماره باقیمانده ۱۰۴۲۹ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از عبداله دلداده  .)م الف ۷۲۹۲(
۷- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۶۰۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱۲۸ آقای براتعلی درخواه فرزند احمد در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۲۲/۷۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۹۸۰ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند رسمی .)م الف ۷۲۹۱(
۸- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۱۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۳ آقای محمد قربانی فرزند غلام در دو 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۹- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۲ آقای عباس قربانی فرزند غلام در دو 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۰- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۲۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۸ خانم فهیمه قربانی نیک فرزند 
احمد در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۷۵۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۵ خانم منصوره قربانی نیک فرزند 
احمد در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۲۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۷خانم مهدیه قربانی نیک فرزند احمد 
در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۳- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۱۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۴ آقای حسین قربانی نیک فرزند 
احمد در ۲ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۴- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۲۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۹ خانم ملیحه قربانی نیک فرزند 
احمد در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۵- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۲۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۹۰ خانم نیره قربانی نیک فرزند احمد 
در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
۱۶- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۴۴۱۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۲۸۶ خانم فریبا قربانی نیک فرزند احمد 
در ۱ سهم از ۸ سهم که ۸ سهم برابر است با دو دانگ مشاع از ششدانگ باستثنای یک – هشتم بهای عرصه و اعیان دو دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۰۱ مترمربع پلاک شماره ۶۹۴۸ اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه ثبت ملک اداره یک 

قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی  .)م الف ۷۲۹۸(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/11/29 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/14
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۱۰۵۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۰۹۴۴ آقای محمدحسین خلیلی پیر بلوط 
فرزند جعفر در قسمتی از ششدانگ به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از باقیمانده ۱۷۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از پروین هابیلی امیر خیز نسبت به ۱۲۰ مترمربع و از محمد همایون فکری ۳۰ مترمربع خریداری 

کرده است.)م الف ۷۲۴۹(
۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۰۷۹۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۹۷ آقای رسول مهدی نژاد سعادتلو فرزند 
عزیز در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۴/۳۱ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۴۸۳ اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از توران و بتول میره ای .)م الف ۷۳۷۴( 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/11/29 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/14
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۱/۱۸۸ فرعی از ۱۰۸۷۷  
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی خیابان عطاران – ۳۰ متری شهید عراقی 
– کوچه ۸- پلاک ۴۹ که بنام حورا نیک منش و حمید طیبی فرزند هادی و 
مظفر میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین 
تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی شماره 
۱/۳۲۹۴۱ –۹۶/۱۲/۹ تحدید حدود پلاک مذکور در روزچهارشنبه مورخ۲۲/ ۰۱ 
/۹۷ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به 
اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در 
روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم 
صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون 
ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب ۷۳/۲/۲۵ متعرض 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم 

دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق .
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار : 96/12/14

آگهی فقدان مدرک تحصیلی )نوبت دوم(
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب فضل اله فرنقی 
صادره   5 شناسنامه  شماره  به  سعداله  فرزند 
رشته  ناپیوسته  کارشناسی  مقطع  در  خمین  از 
با  خمین  دانشگاهی  واحد  از  صادره  حسابداری 
شماره 2623)05182(تاریخ 92/7/9 مفقود گردیده 
است و فاقد اعتبار می باشد . از یابنده تقاضا می 
شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
خمین به نشانی خمین : بلوار شهدای دانشجو / 
بلوار دانشگاه / شهرک دانشگاهی دانشگاه آزاد 
 38816-13485 کدپستی  خمین  واحد  اسلامی 

ارسال نماید.



هفته سوم رقابت های فوتبال لیگ قهرمانان آسیا فردا دوشنبه با دیدار تیم 
های تراکتورسازی و پرسپولیس مقابل حریفان اماراتی آغاز می شود و دو تیم 
استقلال تهران و ذوب آهن نیز روز سه شنبه در دیدارهایی سخت باید مقابل 

حریفان قدری از همین کشور عربی صف آرایی کنند. 
هفته سوم لیگ فوتبال قهرمانان آسیا برای چهار نماینده ایران درحالی روزهای 
دوشنبه و سه شنبه ۱۴ و ۱۵ اسفندماه پیگیری می شود که تمام رقبای باشگاه 
های ایرانی در این رقابت ها از کشورامارات هستند تا به گونه ای فوتبال این دو 

کشور در قالب باشگاهی مقابل هم قرار بگیرد. 
*گروه یک: الجزیره امارات - تراکتورسازی ایران

تیم فوتبال تراکتورسازی درحالی باید در سومین دیدار خود مقابل نماینده 
کشور امارات صف آرایی کند که در دو دیدار گذشته موفق به کسب پیروزی 
نشده است و حتی هیچ گل زده ای نیز در کارنامه آسیایی خود در این دوره از 

رقابت ها ثبت نکرده است.
تراکتورسازان در دیدار نخست خود مقابل الاهلی عربستان یک بر صفر شکست 
خوردند و در دومین دیدار نیز برابر الغرافه قطر با شکست سنگین سه بر صفر 
نتیجه را واگذار کردند تا شاگردان ساغلام ترکیه ای انتهای جدول رده بندی 

گروه یک را از آن خود کنند.
قرمز پوشان تبریزی برای صعود از گروه خود چاره ای جز پیروزی مقابل تیم 
پرقدرت و متمول الجزیره ندارند تا شاگردان »ارطغرل ساغلام« سرمربی تیم 
تبریزی امیدوار به کسب نخستین سه امتیاز در این دوره از رقابت های لیگ 

قهرمانان باشد.
همچنین »محمد ایرانپوریان« مدافع راست باتجربه تراکتورسازی به دلیل دو 
کارت زردی که مقابل تیم های الاهلی عربستان و الغرافه قطر دریافت کرد، 

دیدار با الجزیره را از دست داد.
در طرف مقابل تیم الجزیره با یک پیروزی و یک شکست از دو دیدار قبلی در 
جایگاه دوم جدول رده بندی گروه یک ایستاده و برای گرفتن سه امتیاز مقابل 

نماینده ایران عزم خود را جزم کرده است. 
حضور »مبارک بوسوفا« هافبک ۳۳ ساله مراکشی در تیم الجزیره که از سال 
۲۰۰۶ در تیم ملی کشورش ۵۵ بازی انجام داده و ۷ گل هم به ثمر رسانده 
،از نکات جذاب این دیدار است. همچنین 'حریب السعدی' مدافع عمانی و 
رومارینیو مهاجم برزیلی این تیم از بازیکنان کلیدی و مهم الجزیره امارات در 

مصاف با نماینده فوتبال کشورمان هستند.
دیدار الغرافه و الاهلی عربستان هم گروه های تیم تراکتورسازی در دوحه برگزار 

می شود و الجزیره امارات در ابوظبی میزبان قرمزپوشان تبریزی است.
*گروه دوم: ذوب آهن ایران - الوحده امارات

نماینده اصفهانی فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا هر چند در دیدار نخست 
خود مقابل تیم الدحیل قطر تن به شکست داد، اما در دومین مصاف خود برابر 
لوکوموتیو تاشکند پیروز شد تا همراه با سه امتیازی که کسب کرده با تفاضل 
گل بهتر در جایگاه دوم جدول رده بندی گروه دوم قرار بگیرد. البته به نظر می 
رسد تیم الوحده اولویت را به موفقیت در لیگ داخلی کشورش گذاشته و بدون 
احتساب شکست این تیم مقابل العین، نتایج خوبی هم کسب کرده است. بر 
همین اساس شاید این یک ویژگی مهم برای شاگردان »امیر قلعه نویی« باشد 
که با توجه به میزبانی بتوانند سه امتیاز دیدار پیش رو را بدنبال پیروزی های 

متوالی خود در ورزشگاه فولاد شهر کسب کنند.
این در حالی است که تیم الوحده در رقابت های آسیایی و دو دیدار گذشته 
اش دو شکست در کارنامه خود ثبت کرد تا ذوبی ها به پیروزی مقابل این تیم 
امیدوارتر باشند. البته تا پیش از دیدار با الوحده تنها مصدوم تیم قلعه نویی 
»مهران درخشان مهر« بود که بازی برابر نماینده امارات را از دست داد. اما 
پس از بازی با پارس جنوبی جم در لیگ ایران، شایعاتی درخصوص مصدومیت 
»قاسم حدادی فر« و» بختیار رحمانی« نیز مطرح شد که به گفته یکی از 
اعضای کادر فنی ذوب آهن، آنها مصدوم نیستند و می توانند برابر الوحده به 

میدان بروند.

در دیگر دیدار این گروه دو تیم الدحیل قطر و لوکوموتیو ازبکستان نیز در شهر 
دوحه به مصاف هم می روند.

*گروه سوم: پرسپولیس ایران - الوصل امارات
پرسپولیس شهرآورد هشتاد و ششم را مقابل رقیب سنتی خود با یک گل 
واگذار کرد تا در آستانه قهرمانی لیگ برتر به این مهم دست نیابد و تا سال 
آینده برای قطعی کردن تصاحب دومین جام قهرمانی لیگ برتر منتظر بماند. 
همچنین سرخ پوشان تهرانی به رغم اینکه در نخستین دیدار خود مقابل نسف 
قارشی ازبکستان سه بر صفر پیروز شده بودند، در مصاف با تیم قدرتمند السد 
تن به شکست داده تا همراه با سه امتیاز در جایگاه سوم جدول رده بندی قرار 

داشته باشند.
شاگردان»برانکو ایوانکوویچ« برای جبران خاطره تلخ شکست شهرآورد از ذهن 
خود و هواداران، مصصم به پیروزی مقابل الوصل در ورزشگاه آزادی هستند و به 
طور قطع سرمربی سرخ پوشان با توجه با شکستی که مقابل رقیب آلمانی خود 
در استقلال متحمل شد، تغییر اساسی در ترکیب این تیم در مصاف با نماینده 

فوتبال امارات ایجاد خواهد کرد.
از طرفی تیم الوصل نیز که در دو دیدار گذشته اش برابر نسف قارشی و السد 
شکست خورده است، بدون امتیاز در انتهای جدول رده بندی قرار دارد و برای 
صعود از گروه سوم در پی آزمودن شانس خود در مصاف با پرسپولیس و کسب 

نخستین امتیاز آسیایی در این دوره از رقابت هاست. 
البته گفته می شود تیم الوصل در دیدار پیش رو »فابیو لیما«، »عبدالله النقبی«، 
»کایو«، »وحید اسماعیل«، »عبدالرحمن علی« و »محمد سرور« را به دلیل 
مصدومیت و دو اخطاره بودن در اختیار ندارد و باید دید »رودلفو آروبوآنا« 
سرمربی آرژانتینی الوصل از کدام بازیکنان نیمکت نشین در تقابل با سرخ پوشان 

استفاده خواهد کرد.
*گروه چهارم: العین امارات - استقلال ایران

روزهای خوب برای استقلال پی در پی تکرار می شود و آنها پس از نتایج 

ارزنده در لیگ برتر و لیگ قهرمانان و پیروزی شیرین و روحیه بخش مقابل 
رقیب دیرینه خود پرسپولیس در شهرآورد ۸۶ ، آماده حضور در سومین مصاف 
آسیایی هستند. آبی پوشان پایتخت درحالی روز سه شنبه میهمان تیم العین 
امارات هستند که در فصل گذشته با هدایت علیرضا منصوریان با شکست 
سنگین ۶ بر یک مقابل این تیم با لیگ قهرمانان آسیا وداع کردند و حالا برای 

انتقام آن شکست تلخ انگیزه زیادی در شاگردان وینفرد شفر نهفته است.
استقلال در نخستین دیدار این دوره از رقابت ها موفق شد مقابل الریان قطر به 
تساوی ارزشمند خارج از خانه برسد و تیم قدرتمند الهلال عربستان را نیز یک 
بر صفر در مسقط عمان به عنوان میزبان شکست دهد تا همراه با چهار امتیاز 

تنها نماینده صدرنشین فوتبال ایران در لیگ قهرمانان آسیا باشد.
اما تیم العین با حضور بازیکنانی مانند مارکوس برگ، عمرعبدالرحمان، الجابری 
و حسین شحاط که ستاره های بلامنازع این تیم اماراتی هستند، حریف سختی 
برای آبی پوشان پایتخت محسوب می شود. هر چند العین در دو دیدار قبلی 
خود در لیگ قهرمانان آسیا تنها به دو تساوی و کسب دو امتیاز قناعت کرده 
است. اما این تیم اماراتی در ۱۲ دیدار خانگی اش هنوز طعم شکست را نچشیده 
است و باید دید شاگردان »وینفرد شفر« سرمربی آبی پوشان در ورزشگاه 
بن زاید شهر العین می توانند به دوره شکست ناپذیری یاران »زوران مامیچ« 

سرمربی کروات تیم العین خاتمه دهند؟ یا خیر.
برنامه رقابت های نمایندگان ایران در هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا به این 

شرح است:
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ناظم الشریعه:

هنوز پاداش قهرمانی را نگرفته ایم
 سرمربی تیم ملی فوتسال ایران با بیان اینکه اعضای این تیم هنوز پاداش قهرمانی در 
جام ملت های آسیا را نگرفته اند ،گفت: خیلی هم دنبال حضور در تورنمنت کویت نیستیم. 

سیدمحمد ناظم الشریعه درباره برنامه های تیم ملی فوتسال و احتمال حضور در تورنمنت 
کویت، گفت: طبق برنامه اولیه قرار بود تمرینات تیم ملی اواخر فروردین آغاز شود ولی 
پیشنهاد حضور در تورنمنت کویت مطرح شد. ما هم شرایطمان را برای شرکت در این 
تورنمنت اعلام کردیم. اگر وضعیت این تورنمنت خوب باشد که به آن اعزام می شویم. اگر 

هم نشد که خیلی دنبال آن نیستیم چون ملی پوشان نیاز به استراحت دارند.
وی ادامه داد: قرار ما این بود که با تیم جوانی به کویت برویم ولی همین بازیکنان جوان هم 
چند ماه در لیگ بازی کرده اند و خسته هستند. سلامت بازیکنان برای ما از همه چیز مهمتر 

است. در هر صورت فدراسیون فوتبال تصمیم گیرنده نهایی است.
سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در پاسخ به این سئوال که آیا این تیم پاداش قهرمانی در 
جام ملتهای آسیا را دریافت کرده است یا خیر؟ تصریح کرد: خیر، هنوز پاداش را نگرفته ایم. 
آقای تاج خودش در چین تایپه شاهد زحمات و همدلی بازیکنان بود و قول داد که نفری ۲۲ 
میلیون تومان برای قهرمانی به اعضای تیم جایزه بدهد. به هر حال الان هم نزدیک به سال 

جدید هستیم و همه منتظر این پاداش هستند.
»صادقانه بگویید دلیل ناراحتی مهدی جاوید، فرهاد توکلی و احمد اسماعیل پور سه ملی 
پوش ایران بعد از جام ملتهای آسیا چیست؟« ناظم الشریعه در پاسخ به این سئوال، گفت: 
من سعی کرده ام با بازیکنانم صادق باشم و توقع دارم آنها هم با من صادق باشند. اگر هر 
بازیکنی حرفی داشته باشد به خودم می گوید. الان هم اگر نیاز باشد خودشان با من تماس 
می گیرند. شاید مشکل بازیکنان من باشم ولی بعید می دانم اینطور باشد. همانطور که گفتم 

همیشه سعی کرده ام با بازیکنانم در هر تیمی صادق باشم.
سرمربی تیم ملی فوتسال درباره همبازی شدن با »جیانی اینفانتینو« رئیس فیفا در سفر 
وی به تهران تاکید کرد: بازی خوبی با رئیس فیفا انجام دادیم. اینفانتینو بر خلاف »سپ بلاتر« 
آدم خاکی و دوست داشتنی است. زمانی که با تیم ملی فوتسال در جام جهانی کلمبیا هم 
بودیم، اینفانتینو به اردوی تیم ما آمد و گفت تیم ایران را دوست دارم. برنامه ریزی خوبی برای 

اینفانتینو در ایران صورت گرفته بود و باید از تک تک مسئولان تشکر کرد.
ناظم الشریعه در خصوص اینکه آیا صحبتی از خواسته های فوتسالی با اینفانتینو داشتید 
یا خیر؟ گفت: اینفانتینو آنقدر درگیر بود و وقت کم بود که نشد صحبتی از فوتسال داشته 
باشیم. می خواستیم با رئیس فیفا درباره میزبانی ایران در جام جهانی ۲۰۲۰ صحبت کنیم 
ولی صحبت از لیگ قهرمانان آسیا و جلوگیری از بازی با تیم های عربستانی در کشور بی 
طرف ارجح بود. در مجموع سفر اینفانتینو پربار بود و امیدوارم بتوانیم میوه این سفر را بچینیم.

در انتظار تصمیمات شوک آور برانکو برابر الوصل 

ربیع خواه از ترکیب اصلی خارج می شود؟ 
سرمربی سرخپوشان بعد از شکست در دربی علیرغم حمایت از شاگردانش احتمالا 

تغییراتی در آن برای جدال مقابل الوصل به وجود بیاورد.
برانکو ایوانکوویچ بعد از سه برد در دربی، دومین شکست خود را مقابل استقلال متحمل 
شد تا تیمش برای قهرمانی در فصل هفدهم فوتبال ایران در فاصله ۵ هفته مانده به پایان 

لیگ، یک امتیاز کم داشته باشد.
آنها در شرایطی برابر استقلال تهران با یک گل شکست خوردند که در پایان این بازی 
عملکرد برخی بازیکنان به شدت مورد انتقاد هواداران قرار گرفت. محسن ربیع خواه در سیبل 
این انتقادات قرار داشت و بعد از این بازی نیز بارها عملکردش در رسانه های مختلف تحت 

آنالیز قرار گرفت و نمره قبولی به خود اختصاص نداد. 
برانکو برای صعود از گروه سوم لیگ قهرمانان آسیا بعد از شکست در بازی مقابل السد قطر، 
اکنون با سه امتیاز در رده دوم جدول قرار گرفته و به شدت نسبت به کسب سه امتیاز خانگی 
امیدوار است. برای این دیدار خانگی به نظر می رسد برانکو برای اینکه حمایت حداکثری 
هوادارانش را داشته باشد و از هر گونه جنجال و موضع گیری علیه شاگردانش جلوگیری کند 

دست به تغییراتی در ترکیب خود بزند.
آمادگی احمد نوراللهی در دقایقی که به میدان آمد شاید اولین تغییر در ترکیب این تیم 
باشد و حضور گادوین منشا و ترتیب دادن یک زوج هجومی برای دلپذیر کردن این دیدار 
خانگی شاید تصمیم دیگر برانکو در این بازی محسوب شود. امروز آخرین تمرین سرخپوشان 
پیش از جدال با الوصل امارات به عنوان سومین رقیب آسیایی برگزار خواهد شد و برانکو 
آخرین نظارت خود بر آمادگی روحی و بدنی شاگردانش را پشت سر خواهد گذاشت تا 

تصمیم نهایی درباره اجرای تاکتیک و سیستم مدنظرش برای این بازی را دنبال کند. 
تصمیمی که اصلی ترین آن به خط میانی تیم مربوط است و احتمال جابجایی چند پست 
در آن وجود خواهد داشت و محتمل ترین آنها خروج محسن ربیع خواه از ترکیب اصلی 
است. هافبک شماره ۱۸ سرخپوشان که طی دو فصل اخیر با اعتماد ویژه برانکو ایوانکوویچ 
همراه شده است و تجربه بازی در سه پست هافبک دفاعی، دفاع چپ و مدافع میانی را پشت 
سر گذاشته و از این حیث یکی از باثبات ترین بازیکنان تیم لقب گرفته است. با این حال 
عملکرد نه چندان رضایتبخش این بازیکن خصوصا در جدال دربی که باعث شد سرمربی 
کروات با عقب نشینی از مواضع خود در اواسط نیمه دوم او را به نیمکت فرابخواند، احتمال 
نیمکت نشینی در جدال آسیایی و برابر الوصل امارات را افزایش داده است. اتفاقی که می تواند 
یک آشتی با هواداران و احترام برانکو به نظر هواداران نیز تلقی شود. با این حال این تمام 
مسائل مربوط به نیمکت نشینی احتمالی ربیع خواه نیست و برانکو بیشتر بر اساس آمادگی 
احمد نوراللهی برای بازگشت به ترکیب اصلی و همچنین آمار شماره ۱۸ تیمش او را به این 

تصمیم مصمم کرده است.
این تغییر تاکتیکی بهترین خبر ممکن برای هواداران خشمگین پرسپولیس بابت شکست 
در دربی هشتاد و شش خواهد بود که اکنون می توانند با جذاب  شدن ترکیب و هجومی شدن 

آن، با حضور در سکوها انتظار یک بازی زیبا و احتمالا پرگل را داشته باشند.

شوک به آلکمار و تیم ملی ایران  

دوری چهار هفته ای جهانبخش از میادین فوتبال 
درخشش خیره کننده ملی پوش ایرانی در رقابت های این هفته آردیویسه پایانی تلخ برای 

این بازیکن و طرفداران آلکمار در پی داشت.
علیرضا جهانبخش ستاره ایرانی آلکمار به عنوان مرد اول مصاف با اکسیلیسور روی هر دو 
گل تیمش تاثیرگذار بود تا AZ در ادامه نتایج خوب این فصل به بردی شیرین و خارج از 

خانه رسیده و جایگاه سومی خود را در جدول رده بندی تثبیت کند.
در شرایطی که طرفداران آلکمار خود را برای برپایی جشن و پایکوبی در خانه اکسیلیسور 
آماده می کردند مصدومیت غیرمنتظره علیرضا جهانبخش در دقیقه ۸۸ بازی و تعویض او با 
هم تیمی اش شوک بدی به این طرفداران و کادر فنی وارد کرد، اتفاقی که دتلگراف هلند از 

آن به عنوان کابوسی بزرگ برای ون دن بروم و سران باشگاه آلکمار نام برد.
دتلگراف هلند نوشت:» برد شیرین خارج از خانه در پایان با ناامیدی بزرگی برای سرخپوشان 
آلکمار روبرو شد چون علیرضا جهانبخش به دلیل آسیب دیدگی از ناحیه همسترینگ اواخر 

بازی تعویض شد تا دوری سه تا چهارهفته ای از ترکیب و میادین فوتبال داشته باشد«.
 خبری که لحظاتی بعد توسط سرمربی آلکمار نیز تایید شد تا شوک تلخی به اردوی این 
تیم همین طور کادر فنی تیم ملی ایران در آستانه اردوی آماده سازی ماه مارس ۲۰۱۸) 
اسفند و فروردین ۹۷( وارد شود چون کی روش با این مصدومیت نمی تواند از علیرضا 

جهانبخش آماده در بازی های تدارکاتی با تونس و الجزایر بهره ببرد.
 سایت nieuws هلند نیز در اخبار تکمیلی مدعی شد:» وقتی جهانبخش پشت پای چپ 
خود را گرفت و با چهره ای پر از درد و ناراحتی مسیر رختکن را در پیش گرفت دیدن تصویر 
ون دن بروم و سایر مربیان آلکمار جالب توجه بود چون پی بردند که این مصدومیت می 
تواند شوک بزرگی به آنها وارد سازد. علیرضا با ۱۲ گل و ۸ پاس گل نقش مهمی در این فصل 

داشته و قطعا غیبت او می تواند ضربه بزرگی باشد«.
به نوشته این سایت هلندی جهانبخش قطعا بازی مهم و سرنوشت ساز هفته آتی برابر 
فاینورد را از دست خواهد داد و تنها مربیان آلکمار می توانند خوش بین باشند که برای بازی 
تکراری با این تیم در فینال جام حذفی که اواخر فروردین ماه خواهد بود به میادین بازگردد.

برانکو کوتاه نمی آید؛ مهندس روی نیمکت  

برانکو ایوانکوویچ به نظر می رسد از مواضع خود مقابل هافبک پاسور سرخپوشان کوتاه 
نخواهد آمد و این بازیکن در جدال برابر الوصل نیز طعم نیمکت نشینی را باید تجربه کند.

اتفاقات شکل گرفته در خصوص محسن مسلمان اکنون این بازیکن را در آستانه دهمین 
نیمکت نشینی فصل قرار داده است. اتفاقی که هواداران آن را برنتابیدند اما پروفسور با توجه 

به دیسپلین خاص خود او را به نیمکت سنجاق کرده است.
برانکو که پیش از این با تدابیر فنی و تاکتیکی خود توانسته محسن مسلمان را به هافبکی در 
طراز اول فوتبال ایران تبدیل کند، با توجه به اتفاقاتی که رخ داده، ترجیح داده طی هفته های 

اخیر او را برای آماده سازی ذهنی نسبت به آینده فوتبالی اش نیمکت نشین کند. 
طبق مشاهدات از آخرین تمرین سرخپوشان پیش از جدال برابر الوصل به نظر می رسد 
این بازیکن در این بازی هم نیمکت نشین خواهد بود و همچنان باید در انتظار پایان ماجرای 
خود و سرمربی تیمش باشد. ماجرایی که یک طرف داستان خودش است و باید برای برطرف 
کردن موانع آن اقدامات لازم را صورت دهد تا بار دیگر بتواند به چهره ویژه ترکیب اصلی 

پرسپولیس تبدیل شود.
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مدیرعامل باشگاه استقلال:

سکوت کردم تا حاشیه ها بیشتر نشود
 مدیرعامل باشگاه استقلال با تاکید بر اینکه برخی دنبال 
حاشیه سازی هستند در مورد تغییرش در پایان فصل گفت: 
این شایعه آنقدر تکرار شده که دیگر نخ نما و لوث شده است. 
آسمان استقلال کاملا آفتابی است و اوضاع به کام مردان 
آبی. آنها در لیگ بهترین نتایج را می گیرند و بهترین تیم 
هفته های اخیر هستند. خط حمله آنها با توپ پر کار می 
کند و تبدیل به بهترین گلزنان لیگ برتر شده اند. در لیگ 
موفق به شکست دادن حریف سنتی شان شده اند و در 

حذفی هم یک پای فینال هستند.
شرایط این تیم در آسیا هم خوب است و در پایان هفته 
دوم در صدر گروه مرگ قرار گرفته اند. خرید خارجی این 
تیم خوب از آب در آمده تا همه چیز به کام آنها باشد. 
در رابطه با آخرین وضعیت آبی پوشان سیدرضا افتخاری 
مدیرعامل این باشگاه در گفتگو با خبرنگار مهر شرکت کرد و 

به سئوالات مطرح پاسخ داد.
* از شایعاتی که دوباره سر زبان ها افتاده شروع 
کنیم. آیا سیدرضا افتخاری در پایان فصل از استقلال 

می رود؟
- سیدرضا افتخاری: این صحبت ها شایعه هستند و شنیدن 
آن هم برای من و هم برای استقلالی ها عادت شده است. 
من که به شنیدن این شایعات عادت کردم. اما واقعا به نظر 
شما این شایعه پراکنی ها در این مقطع که استقلال در 
بهترین شرایطش قرار دارد خنده دار نیست؟ این حرف ها 
آنقدر تکرار شده که دیگر اثرش را از دست داده است. این 
شایعه لوث و نخ نما شده است. هرگاه استقلال نتایج خوبی 
می گیرد و در شرایط خوبی قرار می گیرد این شیطنت ها 
هم شدت می گیرد. این شایعات در راستای شعار یکسری 
تماشاگران در ورزشگاه است. مثلا بارها پیش آمده که ما با 
دو سه حتی چهار گل از حریف پیش بودیم اما تعدادی از 

تماشاگران بر علیه ما شعار می دادند.
از پیروزی مقابل  اما در دربی و به خصوص بعد   *

پرسپولیس هواداران از شما تشکر کردند.
- خدا را شکر که این روزها را هم دیدیم. وقتی بعد از پایان 
دربی داشتم به سمت رختکن می رفتم خیلی از هواداران با 
زحمت خودشان را به من رساندند. خیلی از آنها از من تشکر 
کردند و خیلی ها هم از من حلالیت گرفتند. شاید باورتان 
نشود اما گوشی تلفن همراه من پر است از پیام هایی که 

هواداران برای من ارسال داشته و از من حلالیت گرفته اند. 
* در همه روزهایی که هجمه هواداران روی شما بود 
سیاست سکوت پیشه کرده بودید و پاسخ هیچ کدام 

از این هجمه ها را نمی دادید.
به  با سکوت  تا  بود. تصمیم گرفتم  این سیاست من   -

حاشیه ها دامن نزنم. می دانستم اگر من بهم بریزم تیم بیشتر 
بهم می ریزد. تصمیم گرفتم آرامش و تمرکز خودم را حفظ 
کنم تا این آرامش و تمرکز به تیم منتقل شود. همه تلاشم 
را کردم تا تیم در آرامش کامل به سر ببرد. می دانستم اگر 
صبر و تحمل داشته باشم نتیجه آن را می بینم. من از این 
روزها و از این فشارها در فوتبال کم نداشته ام. همیشه هم 
نتیجه صبر و تحملم را گرفته ام. همان روزها که در فضای 
مجازی به من حمله می کردند به همه می گفتم که این 
مسائل مثل برفی است که زود آب می شود و حقیقت از زیر 

آن آشکار می شود. 
* قبل از دیدار با الهلال تیم را در قطر نگه داشتید 
و الان هم بعد از دربی بلافاصله تیم را راهی امارات 

کردید. دلیل خاصی داشت؟
- دلیلش همین بود که فضای آرام و دور از حاشیه ای برای 
تیم ایجاد کنیم. شفر هم این محیط را دوست دارد. بعد از 
بازی با الریان تیم را در قطر نگه داشتیم و تمرکز تیم را 
برای بازی با الهلال تا سر حد امکان بالا بردیم. نتیجه آن را 
هم گرفتیم. الان هم بلافاصله بعد از دربی تیم را به امارات 
فرستادیم تا بازیکنان از حال و هوای بردن پرسپولیس بیرون 

بیایند. 
* به دیدار مقابل العین خوشبین هستید؟

- خیلی به این بازی خوشبین هستم. ان شاءالله بعد از این 
بازی موقعیت مان در صدر جدول گروه چهارم را حفظ می 

کنیم.
* مصدومیت، امسال تیم استقلال را خیلی اذیت 
کرد. دو مصدومیت خیلی عجیب هم داشتید. قائدی 
و پادوانی و این دو بازیکن را به طرز عجیبی از دست 

دادید.
- پادوانی که داخل زمین مصدوم شد و برای قائدی هم 
که کلا یک حادثه پیش آمد. نمی گویم اینها در فوتبال 
عادی هستند اما خیلی غیر عادی هم نیست. ما دو بازیکن 
را اینطوری از دست دادیم اما یکسری تیم ها هستند که 
بازیکنان سالم خود را بی دلیل و با دلیل کنار می گذارند 
و خودشان بازیکنان شان را دستی دستی از دست می 

دهند!
* از آخرین وضعیت پادوانی چه خبر؟

- بعد از عیادتی که خودم از او داشته باشم و گفتگوی 
مستقیم با پزشکان معالجش می توانم مفصل از شرایط 
پادوانی توضیح بدهم. اما در صدد هستیم هرچه سریعتر 

شرایط انتقالش به تهران را فراهم کنیم.
* تمدید قرارداد بازیکنان مورد نیاز را از کی آغاز 

می کنید؟

- در مورد نقل و انتقالات یک توضیح کلی می دهم و آن 
هم این است که ما برای فصل بعد استخوانبندی تیم را حفظ 
می کنیم و تنها نقط ضعف مان را ترمیم می کنیم. این تیم 
آنقدر خوب است که حفظ استخوانبندی اش برای فصل 
برای فصل بعد می تواند زمینه ساز قهرمانی شود. یکسری از 
بازیکنان ما هستند که قراردادشان در پایان فصل تمام می 
شود و مورد نیاز هستند. من به زودی راهی امارات می شوم و 
همانجا مذاکرات مقدماتی را برای تمدید قرارداد با این بچه ها 
آغاز می کنم. تعداد معدودی هم بازیکن به جمع نفرات مان 
اضافه می کنیم که آن هم باید ابتدا شفر به ما لیست بدهد و 

بعد از اتمام فصل کار مذاکره را آغاز کنیم.
* در باره تیام هم صحبت کنید. خرید خوبی از آب 

در آمد.
- خدا را شکر که در این خرید خارجی روسفید شدیم. تیام 
بازیکن خوبی است که خیلی زود خودش را در تیم بزرگ 
استقلال جا انداخت. مقابل پرسپولیس گل نزد اما نقش 
تعیین کننده ای در بازی داشت. در همه جای زمین دیده 
شد. او در زمین پرسپولیس هم حمله می کرد، هم دفاع می 
کرد، هم پرس می کرد و خلاصه هر کاری که یک مهاجم 
هدف باید انجام دهد را به بهترین شکل انجام می داد. روی 

گل هم که تاثیر داشت.
* آخرین وضعیت پرونده پروپیچ و شکایت شما از 

این بازیکن چه شد؟
- پرونده او به دادگاه عالی ورزش )کاس( ارجاع داده شده و 

هیچ خطر کسر امتیازی تیم را تهدید نمی کند.
* کلا روند پرداخت بدهی های باشگاه چطور پیش 

می رود؟
- الان مدتی است که تازه باشگاه دارد نفس می کشد. 
ما هزینه ها و در آمد را مدیریت کردیم. تقریبا بدهی های 
خارجی را تمام کردیم و هیچ پرونده بلاتکلیف و بازی در فیفا 
نداریم. بسیاری از بدهی های داخلی را هم پرداخت کردیم 
و در کنار آن سعی کردیم هزینه های جاری را هم پرداخت 

کنیم تا به بدهی ها اضافه نشود.
و  شده  داغ  مجددا  تلویزیون  پخش  حق  بحث   *
حتی اینفانتینو هم در سفری که به تهران داشت به 
پرداخت آن از سوی تلویزیون تاکید داشت. موضع 

باشگاه استقلال نسبت به این حق پخش چیست؟
- موضع ما همان موضع وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال 
است. خدا را شکر طبق آخرین اخباری که من دارم شخص 
وزیر هم به این موضوع ورود کرده است و من امیدوارم هرچه 
زودتر تکلیف حق پخش مشخص شود تا باشگاه ها هم سر و 

سامان گرفته و شرایط مالی شان بهتر شود.

مصاف فوتبالی ایران و امارات در هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا 

 اعضای مجمع فدراسیون کشتی در تلاش هستند با برگزاری نشست فوق العاده در هفته جاری، زمینه بازگشت رسول خادم را 
فراهم آورند. 

واکنش اهالی کشتی به استعفای رسول خادم همچنان ادامه دارد و اعضای خانواده بزرگ گوش شکسته ها همچنان بر بازگشت 
رسول خادم تاکید دارند. در همین راستا اصغر ثمربخش رئیس هیات کشتی استان مازندران در گفتگو با  مهر اظهار داشت: خبر 
استعفای رسول خادم برای ما هم بسیار غیرمنتظره و شوکه  کننده بود.ما هم به عنوان اعضای مجمع فدراسیون کشتی از این تصمیم 

بی خبر بودیم.
وی تصریح کرد: در این رابطه باید به جرات گفت که اقدام رسول خادم به هیچ عنوان یک بحث شخصی نبود و او ثابت کرده همواره 
با دید و هدف ملی به تمامی مسایل می نگرد. به ویژه کشتی که او همواره غم و غصه آن را می خورد و دغدغه های این رشته را با 
تمام وجود حس می کند. ثمربخش در خصوص دلیل اصلی استعفای خادم نیز افزود: ما باید فکری جدی برای حل مشکل ملی 
پوشان خود در میادین بین المللی بکنیم. تمامی رقبای ما نسبت به این موضوع حساس شده اند و به هیچ عنوان نمی توان وضعیت 
کنونی کشتی ایران را با چند سال قبل مقایسه کرد. مطمئنا عدم رویارویی کشتی گیران ما با رقبای رژیم اشغالگر قدس باعث خواهد 

شد تا محرومیت و جریمه های سنگینی گریبانگیر ورزش ایران به ویژه کشتی شود.

رئیس هیات کشتی استان مازندران ادامه داد: رسول خادم هم چنین خواسته ای از متولیان امر دارد و معتقد است باید فکری 
اساسی برای حل این مشکل کرد. مطمئنا اهال کشتی نیز با تبعتیت از آرمان های نظام به هر تصمیمی از سوی متولیان امر احترام 

می گذارند و همچون سالهای قبل طبق همین آرمان های نظام عمل خواهند کرد.
وی در خصوص تلاش برای بازگشت خادم به فدراسیون کشتی نیز گفت:رسول از قهرمانان ملی و فرزند کشتی است و همواره 
نجابت و صلابت و شهامت او زبانزد بوده، در نتیجه متولیان و مسئولان امر باید به این موضوع ورود کنند و زمینه بازگشت او را فراهم 
آورند. ما نیز به عنوان اعضای مجمع فدراسیون کشتی تلاش کردیم تا با هماهنگی های لازم زمینه برگزاری نشست فوق العاده 
مجمع را در هفته جاری مهیا کنیم. ثمربخش با تاکید بر حضور مجدد خادم در راس امور کشتی یادآور شد: برنامه های بلند مدت 
و مدون کشتی می بایست در چهار سال پیش رو اجرایی شود که رفتن خادم می تواند ضربه سنگینی به این اهداف و برنامه ها 
وارد آورد. مطمئنا رفتن خادم تبعات بدی را برای کشتی ایران به همراه خواهد داشت. رسول اهل قهر و ناز نیست و درد و دغدغه 
اصلی او، همان درد قهرمانان ملی است. وی در پایان اظهار داشت: آنچه مسلم است اعضای مجمع فدراسیون کشتی خواستار این 
هستند تا تدبیر و تصمیمات لازم در چارچوب آرمان های نظام اتخاذ شود و ظرایطی رقم بخورد تا کشتی ایران همچون گذشته 

مسیر اصلی خود را طی کند.

تدبیر در چارچوب نظام 

تلاش اعضای مجمع کشتی برای بازگشت خادم
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فوق تخصص جراح سرطان :

نشانه های سرطان را بشناسید 
عضو هیات علمی انستیتو کانسر دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: استفاده مداوم از 
لوازم آرایشی، استعمال دخانیات نظیر سیگار و قلیان، کم تحرکی، مصرف مواد الکلی، کم 
خوابی و بی خوابی و همچنین عادت داشتن به نوشیدنی های داغ از دیگر عوامل تحریک 

کننده سرطان است.
دکتر سید روح الله میری - فوق تخصص جراح سرطان اظهار داشت: وقتی صحبت از 
رابطه تغییر سبک زندگی با سرطان می شود بسیاری تصور می کنند که منظور بازگشت به 
شیوه های سنتی و حتی روستایی است درحالیکه به هیچ وجه اینطور نیست و باید در این 

زمینه بیشتر آموزش داده شود. 
وی تصریح کرد: سبک زندگی در جامعه دچار افراط و تفریط شده است که البته 
همین تغییرات شدید باعث افزایش سرطان می شود به طور نمونه استفاده بیش از حد از 
غذاهای فست فودی و حاضری یکی از عوامل سرطانهای دستگاه گوارش است چراکه مواد 
نگهدارنده ای مثل نیترات و نیتریت بیشتر در فرآورده هایی همچون سوسیس و کالباس 
استفاده می شود تا خطر ابتلا به باکتری را کاهش دهد ولی وقتی همین ترکیبات سرخ 
می شوند نیترات به نیتریت تبدیل می شود و در نهایت نیتریت هم با آمین های ثانویه 

ترکیب شده و تولید نیتروزآمین می کند که ماده ای بسیار سرطان زاست.
میری یکی دیگر از عوامل خوراکی در سرطان را چربی حیوانی برشمرد و افزود: تحقیقات 
نشان می دهد که غذاهای پُرچرب باعث افزایش ابتلا به سرطان هایی نظیر کبد، پروستات، 
لوزالمعده و روده،رحم،پستان می شود، ضمن اینکه افراط در مصرف غذاهای دودی شده 
نظیر کباب سوخته و ته دیگ و حتی برخی از ترشیجات صنعتی که به آنها مواد نگهدارنده 

می زنند نیز باعث افزایش احتمال سرطان معده خواهد شد.
این فوق تخصص جراح سرطان ادامه داد: استفاده مداوم از لوازم آرایشی، استعمال 
دخانیات نظیر سیگار و قلیان، کم تحرکی، مصرف مواد الکلی، کم خوابی و بی خوابی و 
همچنین عادت داشتن به نوشیدنی های داغ از دیگر عوامل تحریک کننده سرطان است.

وی با اشاره به اینکه افراد باید نسبت به تغییرات ظاهری بدن خود توجه بیشتری نشان 
دهند، افزود: اغلب افراد مبتلا به سرطان زمانی به پزشک مراجعه می کنند که بیماری در 
آنها به شدت پیشرفت کرده و برای خاموشی سرطانی باید راههای درمانی متعددی را به 
طور همزمان طی کنند، این افراد اغلب به تغییرات جسمانی شان کم توجه بودند، به همین 

دلیل لازم است جامعه با علائم و نشانه های بروز سرطان بیشتر آشنا شوند.
میری اضافه کرد: نفخ کردن و احساس سیری زودرس به شکل طولانی یکی از عوامل 
سرطان تخمدان در خانم ها به حساب می آید ضمن اینکه تغییرات پوستی نظیر تغییر رنگ 
خال ها، تغییر در تعداد و اندازه آنها و همچنین خونریزی از خال می تواند یکی از نشانه های 

سرطان پوست باشد.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران به سایر علائم سرطان اشاره کرد و ابراز 
داشت: مشکل در بلع و قورت دادن غذا می تواند نشانه سرطان مری ومعده باشد و وجود 
خون در مدفوع و ادرار می تواند نشانه سرطان روده به حساب آید،همچنین لکه های 
سفیدی که درون دهان زده می شود و با درمان اولیه بهبود نمی یابد ممکن است نشانه آغاز 
سرطان دهان باشد، البته همه مواردی که تاکنون ذکر شده می تواند دلایل دیگری نیز 
داشته باشد و این بدان معناست که خود افراد باید به تغییرات جسمانی توجه داشته باشند، 

موضوعی با اهمیت که باید بیشتر به آن توجه شود.

رابطه کلسترول بالا و ابتلا به سرطان 
در شرایطی که برخی کارشناسان معتقدند کلسترول غذایی مشکل آفرین نیست، اما 

برخی پژوهش ها خلاف این نظر را نشان می دهند. 
کلسترول بالا شرایط خوشایندی برای انسان نیست. طی مطالعه ای جدید، پژوهشگران 
در دانشگاه کالیفرنیا، پیوند بین کلسترول و سرطان را نشان داده اند. این مطالعه که در 
نشریه پزشکی Cell Stem Cell منتشر شده است، اطلاعات بیشتری را درباره این پیوند 

مشکوک ارائه می کند.
پژوهشگران دریافتند که کلسترول غذایی با افزایش تکثیر برخی سلول های روده ای 
)سلول های بنیادی( که رشد چشمگیر خطر تشکیل تومورها در روده را به همراه دارد، 
پیوند خورده است. دانشمندان مکانیسمی را در بدن شناسایی کرده اند که به کلسترول 
رژیم غذایی با افزایش خطر سرطان واکنش نشان می دهد. اما شاید تکان دهنده ترین نکته 
این باشد که سوژه های حیوانی که یک رژیم غذایی با محتوای چربی زیاد را مصرف کرده 

بودند، با افزایش ۱۰۰ برابری خطر تشکیل تومور مواجه بودند.
نتایج این مطالعه نشان می دهد که یک رژیم غذایی کم کلسترول تا چه اندازه می تواند 
برای درمان سرطان ها، به ویژه سرطان های گوارشی، مانند سرطان های روده بزرگ و 
راست روده اهمیت داشته باشد. رژیم غذایی استاندارد آمریکایی، بیشتر رژیم های غذایی 
کتوژنیک و بیشتر رژیم های غذایی با محتوای پروتئین زیاد، مانند اتکینز، به طور معمول از 
محتوای کلسترول بالا برخوردار هستند که دقیقا قطب مخالف یک رژیم غذایی مورد نیاز 

برای حفظ سلامت دستگاه گوارش و پیشگیری از سرطان است.
کلسترول ماده ای چرب و ارگانیک است که در بدن وجود دارد و برای تحقق اهداف 
مهمی مانند تولید ویتامین D، تولید بسیاری از هورمون های بدن، و شکل گیری دیواره 
های سلولی به کار گرفته می شود. البته مشکل بیشتر زمانی شکل می گیرد که بیش از 
حد کلسترول مصرف کنید. مطالعات بسیاری ارتباط بین کلسترول بیش از حد و افزایش 
خطر مشکلات سلامت، مانند بیماری قلبی و سرطان، را نشان داده اند. و در شرایطی که 
بیشتر مردم داستان کلسترول را معمولا به دو بخش کلسترول خوب )HDL( و کلسترول 
 Journal of the American Medical تقسیم می کنند، پژوهشی که در نشریه )LDL( بد
Association )JAMA( Cardiology منتشر شده است، نشان می دهد کلسترول خوب 

ممکن است به هیچ وجه از ما در برابر بیماری قلبی محافظت نکند.
همچنین، در شرایطی که برخی کارشناسان معتقدند کلسترول غذایی مشکل آفرین 
نیست، اما برخی پژوهش ها از جمله مطالعه ای که در نشریه Cell Stem Cell منتشر 
شده است، خلاف این نظر را نشان می دهند. کلسترول غذایی افزایش ۱۰۰ برابری خطر 
تشکیل تومور معدی روده ای را به همراه داشته و این موضوعی نیست که به راحتی بتوان 

از کنار آن عبور کرد و کلسترول غذایی را گزینه ای کاملا بی ضرر دانست.
از جمله مواد غذایی با محتوای کلسترول زیاد می توان به تخم مرغ، کره، مارگارین، 
غذاهای سرخ شده، گوشت گاو، گوشت گوسفند، مرغ، بوقلمون، سوسیس، هات داگ، 

پنیر، شیر، خامه و دیگر محصولات حیوانی اشاره کرد.
افزون بر کاهش مصرف این قبیل مواد غذایی، شما می توانید با افزایش مصرف برخی 
مواد غذایی دیگر مانند حبوبات، مغزهای خوراکی، دانه های خوراکی، جو دوسر و سبوس 
جو دوسر، جو، سبزیجات، میوه ها و دیگر غذاهای گیاهی به کاهش سطوح کلسترول 

خود کمک کنید.

چه موادی بیشتر باعث جوش زدن می شوند؟
اغلب متخصصان می گویند دلیل جوش زدن دقیقاً مشخص نیست اما برخی خوراکی ها 

معمولاً موجب جوش زدن بیشتر می شوند.
در ادامه این مطلب برخی از این خوراکی ها را برمی شماریم و نیز جایگزینی برای آنها 

ارائه خواهیم کرد.
مغزها:

احتمالاً دلیل آنکه مصرف مغزها باعث جوش زدن می شود میزان زیاد امگا-۶ آنهاست. 
همه مغزها دارای اسید های چرب امگا۳ و امگا۶  است که برای سلامت بسیار ضروری 
است. اسید های امگا۳ ضد التهاب و امگا ۶ التهاب زا هستند. از آنجا که جوش زدن فرآیندی 
التهابی است می توان به سادگی نتیجه گرفت که مغز هایی که مقادیر امگا ۶ بیشتری دارند 
می توانند احتمال جوش زدن را بیشتر کنند. گردو و بادام از جمله چنین مغزهایی است. 
بادام زمینی و فندق کمترین میزان امگا۶ را دارند. برای دریافت امگا ۳ لازم برای بدن، 
می توانید به جای خوردن انواع آجیل، تنها از مغز تخمه ها استفاده کنید که نسبت امگا 

۶ آنها کمتر است.
شکر:

شکر تصفیه شده موجب بالا رفتن ناگهانی قند خون و جوش زدن می شود. در اینجا 
باید اشاره کرد که آرد سفید نیز دقیقاً همین اثر را دارد. تا حد امکان از انواع قند مصنوعی 
و سیروپ ها اجتناب کنید و قند مورد نیاز خود را از میوه هایی چون سیب و توت فرنگی 

تأمین کنید. در نظر داشته باشید موز، انبه و میوه های خشک نیز قند زیادی دارند.
سویا:

هورمون  نیز  گیاهان  می کند،  تولید  استروژن  هورمون  انسان  بدن  که  همان طور 
فیتواستروژن دارند. فیتو استروژن ها در میزان تولید استروژن نیز تأثیر می گذارند. در 
شرایطی که فرد مشکل غددی منجر به اختلال هورمون استروژن دارد، مصرف سویا 

می تواند عاملی برای بروز جوش باشد.
فراموش نکنید فیتواستروژن ها به خودی خود موجب جوش زدن نمی شوند و فقط در 
افرادی که استروژن خون آنها از حد طبیعی بسیار بالاتریا بسیار پایین تر است مشکل ساز 
خواهد بود. با توجه به اینکه سویا منبع غنی از پروتئین است، در صورتی که خوردن آن 
برای شما مشکل ایجاد می کند، پروتئین گوشتی و تخم مرغ بهترین جایگزین ها هستند.

ویتامین B۲ در لبنیات، انواع گوشت قرمز و سفید، تخم مرغ، سبزیجات دارای 
برگ سبز، به مقدار کافی وجود دارد. غلات یا سبوس نیز حاوی مقداری ویتامین 

B۲ هستند.
A منابع غذایی ویتامین

این ویتامین دارای دو دسته منبع است: منابع حیوانی و منابع گیاهی.
منابع حیوانی شامل: جگر ، کره، زرده  تخم مرغ است و منابع گیاهی شامل: 
سبزی های دارای برگ سبز، سبزیجات نارنجی و زرد مانند گوجه فرنگی و هویج و 

میوه هایی مانند زردآلو، آلو، خرمالو، طالبی، هلو، شلیل می باشد.
B1 منابع ویتامین

غنی ترین منابع این ویتامین، مخمر و جگر می باشد و سایر منابع غنی از ویتامین 
عبارتند از: جوانه گندم، گوشت قرمز، مرغ، ماهی، تخم مرغ، حبوبات، غلات، سبوس 

)آسیاب نشده(
B2 منابع ویتامین

ویتامین B۲ در لبنیات، انواع گوشت قرمز و سفید، تخم مرغ، سبزیجات دارای 
برگ سبز، به مقدار کافی وجود دارد. غلات یا سبوس نیز حاوی مقداری ویتامین 

B۲ هستند.
منابع نیاسین

از منابع غنی این ویتامین می توان گوشت قرمز، مرغ، ماهی، بادام زمینی و 
مخمر را نام برد. لازم به ذکر است که یک  نوع اسید آمینه به نام تریپتوفان در 
تولید نیاسین در بدن دخالت دارد، بنابراین منابع تریپتوفان مانند شیر، تخم مرغ و 

پروتئین های حیوانی می توانند در تامین نیاز انسان به نیاسین موثر باشند.
B6 منابع ویتامین

منابع ویتامین B۶ )پیریدوکسین( شامل منابع حیوانی مانند جگر، انواع گوشت 
قرمز و سفید و منابع گیاهی از قبیل مخمرها، جوانه گندم، غلات، سبوس، مغز 

دانه ها، حبوبات، سیب  زمینی و موز می باشد.
منابع اسید فولیک

اسید فولیک به طور گسترده در مواد غذایی وجود دارد. اما بهترین منابع آن 
عبارتند از: جگر، لوبیا، باقلا، سبزی های دارای برگ سبز )بخصوص اسفناج، بروکلی، 

مارچوبه(، قارچ
B12 منابع ویتامین

منابع غذایی این ویتامین صرفا حیوانی است شامل جگر و دل و قلوه، شیر، 
تخم مرغ، گوشت قرمز، ماهی، پنیر. مواد گیاهی حاوی ویتامین B۱۲ نیستند. 
برخی از افراد معتقدند که در اثر تخمیر، ویتامین B۱۲ به مقدار کافی در مواد 
غذایی تخمیر شده تولید می شود. آزمایشات مختلف برروی مواد تخمیر شده، این 
نظریه را رد می کند و نشان می دهد که مقدار ویتامین B۱۲ موجود در این قبیل 
مواد خوراکی، بسیار ناچیز است. بنابراین گیاهخوارانی که از هیچ یک از مواد حیوانی 

استفاده نمی کنند، در معرض کمبود این ویتامین قرار می گیرند.
C منابع ویتامین

ویتامین C عمدتا در مواد گیاهی موجود است و بهترین منابع آن شامل سبزیجاتی 
از قبیل سبزی های دارای برگ سبز، گوجه فرنگی، فلفل سبز و میوه هایی مانند 

مرکبات، توت فرنگی و کیوی می باشد.
با توجه به منابع غذایی ویتامین ها، درمی یابیم که تقریبا اکثر مواد غذایی معمول 
مورد استفاده افراد به میزان مناسبی حاوی انواع ویتامین ها می باشند. بنابراین 
استفاده از الگوی غذایی کافی، متعادل و به خصوص متنوع که شامل مقادیر 
مناسب از تمام گروه های غذایی اصلی باشد می تواند نیاز ما را به انواع ویتامین ها 

تامین کند.
اما مساله ای که در اینجا مطرح می شود این است که به چه علت بعضی از افراد 
با وجود برخورداری از برنامه غذایی کافی و متنوع، دچار کمبودهای ویتامینی 

می شوند؟
در این مورد لازم است به نکته مهمی توجه کنیم، به این ترتیب که در تامین 

نیازهای تغذیه ای از جمله ویتامین ها، سه عامل موثر است:
۱- انتخاب مواد غذایی

۲- چگونگی آماده سازی و طبخ و نگهداری مواد خوراکی
۳- وضعیت سلامت دستگاه های بدن، به خصوص دستگاه گوارش در استفاده 

از مواد غذایی مصرفی
هر یک از این سه عامل دچار اشکال باشد مواد مغذی موجود در مواد غذایی 
نمی توانند به خوبی و به طور کامل در بدن توسط سلول ها، مورد استفاده قرار 

گیرند.
D منابع ویتامین

ویتامین Dمورد نیاز انسان صرفا در اثر تابش مستقیم اشعه ماوراء بنفش نور 
خورشید به پوست بدن، در زیر پوست تولید می شود.  البته هیچ مانعی در این مورد 
نباید وجود داشته باشد زیرا اشعه ماوراء بنفش نور خورشید از لباس، پرده، شیشه، 
گردوغبار و هوای آلوده عبور نمی کند، ضمنا افرادی که پوست تیره رنگ دارند مقدار 
کمتری ویتامین D در بدنشان تولید می شود. بخاطر داشته باشیم که برای تامین 
ویتامین D هرگز نباید به منابع غذایی متکی بود زیرا مواد خوراکی حاوی این ویتامین 
کافی برای تامین نیازهای ما نیستند، فقط روغن کبد ماهی از منابع غنی ویتامین 
D محسوب می شود. در موادی مانند کره، زرده تخم مرغ و جگر نیز مقدار مختصری 

ویتامین D وجود دارد ولی نمی تواند نیاز شخص را به این ویتامین  تامین کند.
E منابع ویتامین

این ویتامین عمدتا در مواد غذایی گیاهی وجود دارد. روغن های گیاهی به 
خصوص روغن جوانه گندم از منابع غنی این ویتامین می باشند. جوانه ها و غلات یا 

سبوس نیز حاوی مقدار مناسبی ویتامین E هستند.

ضد تومورهای خوشمزه!

خوراکی هایی که با سرطان می جنگند
ما هر روز در معرض سموم و مواد سرطان زا هستیم. در یک شرایط ایده آل 
می توانیم خودمان را با غذاهای درست و مکمل های مناسب تجهیز کنیم تا بهتر 
با بیماری ها مبارزه کنیم، در واقع ما قادریم این سموم و مواد سرطان زا را از بدن 

خود دور کنیم. 
دنیای پرمشغله ی امروز باعث شده به سختی بتوانیم استانداردهای لازم را حفظ 
کنیم و با سبک زندگی یکجانشینی که بیشتر ما در پیش گرفته ایم مصرف غذاهای 

فرآوری شده برایمان عادت شده است. 
گفته می شود که اگر سرطان در مراحل اولیه تشخیص داده شود، نسبت به درمان 
جواب بهتری گرفته می شود، اما به هر حال همیشه پیشگیری بهتر از درمان است. 

اگر بتوانیم با تغذیه از سرطان پیشگیری کنیم، ایده آل نیست؟!
وقتی صحبت از روش تغذیه ای ضد سرطان می شود، به راحتی می توانیم غذاهایی 
را که باید از رژیم غذایی خود حذف کنیم به خاطر بیاوریم و لیست کنیم اما غذاها 
و خوراکی های مفید بسیار زیادی هم وجود دارند که باید آن ها را وارد رژیم غذایی 

خود کنیم تا قوای بدن خود را در مبارزه با بیماری ها تقویت کنیم.
سیر

سیر حاوی ترکیبات سولفور است که می توانند سیستم ایمنی را تقویت کنند. 
سیر خاصیت ضد سرطانی داشته و پتانسیل آن را دارد که رشد تومور را کُند کند.

بروکلی
تمام سبزیجات کلمی دارای خواص ضد سرطانی هستند اما بروکلی تنها سبزی 
است که مقدار قابل ملاحظه ای سولفورافان دارد. سولفورافان ترکیبی بالقوه است 
که آنزیم های محافظ بدن را افزایش داده و مواد سرطان زا را از بدن دفع می کند. 
مطالعات نشان داده سولفورافان می تواند سلول های سرطانی را که به رشد تومور 

کمک می کنند هدف بگیرد.
کیوی

 ،C کیوی سرشار از آنتی اکسیدان های جنگنده با سرطان است؛ مانند: ویتامین
ویتامین E، لوتئین و مس.

توت ها
انواع توت سرشار از فیتونوترینت های جنگنده با سرطان هستند.

گوجه فرنگی
این میوه، بهترین منبع غذایی لیکوپن است. خوشبختانه در یک آزمایش لیکوپن 

توانسته بود جلوی رشد سلول های سرطان آندومتر را بگیرد.
گردو

گردو حاوی فیتواسترول هایی است )مولکول هایی کلسترول مانند که در گیاهان 
یافت می شوند( که معلوم شده می توانند گیرنده های استروژن را در سرطان سینه 

مهار کنند و رشد سلول های سرطانی را کُند کنند.
لوبیا

لوبیا سیاه و لوبیا سفید می تواند به میزان چشمگیری سرطان کولون را کاهش 
بدهد. رژیم غذایی سرشار از حبوبات، میزان اسید چرب بوتیرات را افزایش می دهد 
که دارای خاصیت محافظت کنندگی در برابر سرطان است. مطالعات نشان داده 

مصرف لوبیا در پیشگیری از سرطان سینه نیز مفید است.
پس علاوه بر پرهیز از غذاهای فرآوری شده و الکل، افزودن این خوراکی های 

قدرتمند به منوی روزانه تان می تواند به شما در مبارزه با سرطان کمک کند.

منابع غذایی ویتامین ها را بشناسید

هر ویتامینی را می توان از کدام غذاها 
دریافت کرد؟

 

محققان دانشگاه تربیت مدرس موفق به طراحی کفش هوشمندی شدند که 
برای بیماران دیابتی مناسب است.

محمد مجردی محقق طرح »آزمایشگاه کفش یا کفش هوشمند« در گفتگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: با توجه به اینکه هر فرد الگوی خاصی برای راه 
رفتن دارد و راه رفتن می تواند در سلامتی افراد تأثیرگذار باشد، در صدد آمدیم 
کفشی را طراحی کنیم که با سنسورهای مختلف، شکل راه رفتن فرد را بررسی 

می کند.
وی با اشاره به مزایای این طرح افزود: در این کفش هوشمند، سنسورهای 
مختلفی مانند فشار، شتاب، نیرو و ... فرد هنگام راه رفتن اندازه گیری می شود.

به گفته مجردی، افراد سالمند که دچار عدم تعادل حرکتی هستند و بیماران 
دیابتی می توانند از این کفش هوشمند بهره ببرند.

محقق طرح »آزمایشگاه کفش یا کفش هوشمند« تصریح کرد: با این کفش 
هوشمند، مواردی که توسط پزشک اندازه گیری می شود و نحوه صحیح راه 

رفتن را می توان به فرد بیمار ارائه کرد.
مجردی با بیان اینکه اطلاعات به صورت بی سیم با پزشک مخابره می شود، 
تأکید کرد: مشخصات مناسب راه رفتن از راه دور به پزشک منتقل می شود و 

پزشک می تواند تجویزهایی برای بهبودی بهتر بیمار ارائه کند.
وی افزود: نرم افزاری بر روی این کفش هوشمند نصب شده که تمام عوامل 

مربوط به پا را اندازه گیری می کند.

محقق طرح »آزمایشگاه کفش یا کفش هوشمند« با بیان اینکه این اولین 
کفش آزمایشی است که برای بیماران به کار می رود، گفت: در ارتقای این 
محصول، بنا داریم گزینه های مختلفی از جمله جی پی اس را بر روی آن نصب 

کنیم.
 این طرح با همکاری پژوهشگاه تربیت بدنی و علوم ورزشی و محققان دانشگاه 

تربیت مدرس انجام گرفته است.

ربات مخصوص میکروبها را در مدارسکفش هوشمند ایرانی طراحی شد
 نابود می کند

به تازگی رباتی در مدارس اوکلاهما به کار گرفته شده که با کمک اشعه مافوق 
بنفش میکروب های موجود در کلاس ها را پاکسازی می کند.

در مدارس ایالت اوکلاهما آمریکا رباتی به کارگرفته شده که جرم و میکروب 
را از کلاس ها پاکسازی می کند. این ربات برای جلوگیری از شیوع آنفلونزا در 

مدارس این ایالت به کار گرفته شده است.
 شرکت Norman Regional Health System دوسال قبل این ربات ها را به 
قیمت ۱۲۵ هزار دلار خرید و اکنون آنها را به مدارس محلی قرض می دهد تا از 

شیوع بیماری های عفونی جلوگیری کنند.
در  را  ها عمومی  توالت  و  بیماران  اتاق های  معمول  به طور  مذکور  ربات 
عفونت  از شیوع  تا  پاکسازی می کند    Norman Regional ساختمان های
جلوگیری کند. به هرحال ربات  حباب با عرض ۱۴ فوت ایجاد و سپس نورمافوق 
بنفش C  در این حباب تولید می کند.  این نور جرم های موجود در  حباب  را 

از بین می برد.
نور مافوق بنفش سی توسط خورشید تولید می شود اما به اتمسفر نفوذ نمی 
کند. بنابراین بسیاری از ویروس و باکتری ها مکانیسم دفاعی در برابر آن را ندارند 

و با تابش از بین می روند.
این نور دی ان ای ویروس و باکتری را از بین می برد و به این ترتیب از گسترش 
آنها جلوگیری می کند. البته انسان در برابر نور مافوق بنفش سی نیز مصون 

نیست و باید هنگام عملیات پاکسازی از اتاق مذکور خارج شود.

تصاویر قایق بالدار در سنگاپور

یک شرکت سنگاپوری قایقی بالداری ساخته که گنجایش ۸ مسافر را دارد و 
می تواند با سرعت دو تا سه برابر قایق های معمولی بالای سطح آب حرکت کند.

به تازگی تصاویری از یک قایق پرنده منتشر شده که می تواند با سرعت ۱۹۶ 
کیلومتر برساعت بالای آب پرواز کند. این قایق بالدار Airfish۸ نام گرفته و 
گنجایش ۸ مسافر را دارد. قایق مذکور می تواند انقلابی در صنعت حمل ونقل 
میان هزاران جزیره اندونزی، فیلیپین و جزایر دریای کارائیب  ایجاد کند.  شرکت 
سنگاپوری Wigetworks  قایق Airfish۸ را ساخته که دو اپراتور دارد. این 
شرکت مشغول طراحی و ساخت یک وسیله نقلیه بزرگتر با گنجایش ۵۰ مسافر 
است. Airfish۸ ۱۷ متر طول و ۱۵ متر عرض دارد و جالب آنکه سرعت آن 
دو تا سه برابر قایق های معمولی است. این قایق مجهز به یک موتور ۸ سیلندر 
با ظرفیت ۷ لیتر و قدرت ۵۰۰ اسب بخار است. سوخت مصرفی آن نیز بنزین 
با اکتان ۹۵ است که از سوخت هواپیما ارزانتر است. البته این وسیله نقلیه در 
حقیقت یک قایق است  اما می تواند در ارتفاع یک تا ۶ متری  بالای سطح آب نیز  
حرکت کند. این وسیله می تواند با سرعت بیش از ۱۸۵ کیلومتر برساعت سفر 
کند. همچنین به گفته تولید کننده فرایند ساختAirfish۸ ساده و ارزان است.

دانشمندان اسکاتلندی روی سیمان داغ 
تحقیق می کنند

اسکاتلند مشغول تحقیق روی پروژه سیمان داغ شده است تا به این ترتیب راه 
حلی برای مشکل یخبندان در جاده بیابد. محققان اسکاتلندی مشغول پژوهش 
روی سیمان داغ هستند تا به این ترتیب از مشکلات مربوط به یخ و برق در 
جاده های این کشور بکاهند. سازمان حمل و نقل اسکاتلند نیز از این تحقیقات 
پشتیبانی می کند. محققان دانشگاه داندی مشغول مزایای  استفاده از انرژی 
 Geothermic زمین گرمایی در زیر بنای ساختمان ها هستند. در این روش که
piles  نام گرفته، گرما و برق از طریق لوله های زیرزمینی به ساختمان های بزرگ 
منتقل می شود. البته طرح مشابهی در هلند و آمریکا برای گرمایش سطح پل و 

پیاده روها به کار گرفته شده است.

نام  به  هوشمندی  کفی  اتریشی  شرکت  یک 
استاپ وان برای استفاده در کفش های عادی تولید 
کرده که در بافت آن حسگرهای پیشرفته ای برای 
جمع آوری اطلاعات در مورد سلامت افراد وجود 

دارد.
این حسگرها با بررسی نحوه راه رفتن، نحوه توزیع 
وزن پا، شیوه تحرک و موقعیت های جغرافیایی که 
فرد در آنها حضور می یابد، داده های مفیدی را 
در مورد وزن، میزان کالری سوزانده شده، فعالیت 
های روزمره، وضعیت کلی فرد و هرگونه بدشکلی 

اسکلت فرد جمع آوری می کنند.
این اطلاعات در نهایت به یک برنامه تلفن همراه 

و  قابل درک  های  داده  قالب  در  و  منتقل شده 
منسجم در اختیار خود کاربر قرار می گیرند.

شرکت سازنده مدعی است با استفاده از این کفی 
شناسایی مشکلات موضعی بدن افراد ممکن خواهد 
بود و از این طریق می توان برای حل مشکلاتی 
همچون کمردرد، درد پا، درد چانه، تنظیم حرکات 
پا، حل مشکل ناهنجاری های پا، ناهماهنگی های 
ستون فقرات و ضعف عضلانی اسکلت بدن انسان 

اقدام کرد.
شرکت سازنده استاپ وان را یک فیزیوتراپیست 
همراه توصیف کرده است. قیمت این محصول که 

اوایل بهار به بازار می آید هنوز اعلام نشده است.

محققان کشور صندلی هشداری را برای اصلاح راستای نامناسب ستون مهره ها 
عرضه کردند که علاوه بر رفع عادات بد نشستن بر روی صندلی، قادر است کتاب 

را در فاصله و زاویه مناسب نسبت به فرد نشسته نگه دارد.
در این طرح محققان کشور صندلی هشداری به منظور اصلاح راستای نامناسب 
ستون مهره ها ارائه دادند. این صندلی امکان انجام ماساژ و  انواع حرکات ورزشی 
را برای کاربر فراهم می کند. این اختراع به طور کلی با ۳ روش به طور همزمان 
منجر به حفظ و ارتقای سلامت و جلوگیری از خستگی و دردهای عضلانی و 
اسکلتی در شرایطی که فرد مجبور به نشستن طولانی مدت بر روی صندلی 

است، خواهد شد.
در صندلی طراحی شده سیستم هشداردهنده برای اصلاح و حفظ راستای 

طبیعی ستون مهره ها و رفع راستای بدنی نامناسب تعبیه شده است، ضمن آنکه 
دارای کمربند ثابت کننده  شانه و نگهدارنده کتاب در فاصله، ارتفاع و زوایای قابل 
تنظیم در جلوی فرد نشسته بر روی صندلی برای مطالعه آسان و حفظ راستای 

طبیعی بدن است.
طراحی و تعبیه تیوپ یا باند الاستیک، صفحه تعادل نشیمن گاهی مانند توپ 
فیزیوبال، کمربند لرزاننده،  پدال های دستی و پایی برای ورزش و انجام برخی 
حرکات اصلاحی و درمانی کشش و تقویت ایستا و پویای عضلات در حین 

نشستن یا ایستادن کنار صندلی از دیگر مزایای این صندلی است.
طراحی و نصب فرم غلطان برای انجام ماساژهای ریلکسیشن، افزایش گردش 
خون در عضلات و افزایش بازگشت وریدی خون در اندام تحتانی و جلوگیری از 

واریس پا از دیگر ویژگی های صندلی طراحی شده به شمار می رود.
این صندلی قادر به حفظ راستای ستون و قوس های طبیعی ستون مهره ها 
و اصلاح راستای نامناسب و تغییر در عادت غلط نشستن بر روی صندلی و 
آموزش نشستن صحیح در صورت الزام در نشستن های طولانی مدت است. این 
روش موجب جلوگیری از کشش بیش از حد یا کوتاهی عضلات درگیر و کاهش 
آسیب دیسک های بین مهره ای گردن و کمری کاهش اختلالات راستای قامتی 

خواهد شد.
حفظ، ارتقای سلامت و جلوگیری از خستگی و دردهای عضلانی و اسکلتی و 
پیشگیری از درد و اسپاسم های عضلانی و واریس و در نتیجه احساس شادابی 

بیشتر از دیگر ویژگی این صندلی است.
صنعت  نوآوری های  فستیوال  در  روشنفکر  امیرحسین  سوی  از  ربات  این 

تجهیزات ورزشی و توانبخشی عرضه شد.

کفی هوشمند کفش سلامت را به شما باز می گرداند

عرضه صندلی که قادر به اصلاح راستای ستون مهره ها است



اجتماعی6

در راستای مسئولیتهای اجتماعی فولاد مبارکه اصفهان  با در اولویت قرار دادن تولید انجام شد؛

تولید ۵۱ هزار تن ورق موردنیاز طرح 
آبرسانی۴6 هزار هکتار از اراضی دشت سیستان

شرکت فولاد مبارکه در راستای مسئولیت های اجتماعی خود، تولید ۵۱هزار تن ورق 
موردنیاز ساخت لوله های اسپیرال طرح آبرسانی ۴۶هزار هکتار از اراضی دشت سیستان را 
در اولویت قرار داد تا این طرح بزرگ مطابق پیش بینی های انجام شده تا پایان سال ۹۶ آمادۀ 
بهره برداری شود. رئیس ادارۀ فروش فولاد مبارکه ضمن تأیید این خبر گفت: طرح آبرسانی 
۴۶هزار هکتار از اراضی دشت سیستان که در بخش کشاورزی ازلحاظ اجرای خطوط لوله، 
ایجاد تأسیسات، مطالعات اجتماعی و نظام بهره برداری منحصربه فرد است، در پی دیدار 
مقام معظم رهبری در یازدهم اسفند ۱۳۸۱ از منطقۀ مرزی زهک در شمال شرق سیستان 
و بلوچستان و متعاقب سفر هیئت دولت در سال ۱۳۹۳ با هدف جلوگیری از مهاجرت 
ساکنان منطقه، حفظ پایداری سیستان به عنوان منطقۀ استراتژیک در جغرافیای امنیت 
کشور، احیای کشاورزی و کمک به تأمین اشتغال و درآمد ساکنان، تصویب و عملیات اجرایی 
آن شروع شد. محمدرضا زیودار با بیان اینکه این طرح با تخصیص ۴۰۰ میلیون مترمکعب 
آب از رودخانه هیرمند از میزان ۸۲۰ میلیون مترمکعب حق آبۀ ایران و تأمین منابع مالی از 
صندوق توسعۀ ملی از اواخر سال ۱۳۹۳ کلید خورده است، افزود: وسعت دشت سیستان 
۲۰۰هزار هکتار است؛ اما ۱۳۰هزار هکتار آن قابل کشت نیست و برای ۴۶ هزار هکتار واقع 
در این اراضی طرح آبرسانی با لوله در نظر گرفته شده که پیش بینی اتمام طرح تا پایان سال 
۹۶ است. وی در خصوص مشخصات فنی این طرح اظهار کرد: این طرح شامل مجموعا 
بیش از ۵هزار کیلومتر خطوط لوله اصلی و فرعی بوده است که حدود ۱۶۰ کیلومتر، از لوله 
با قطر ۲۰۰۰ فولادی و GRP قطر ۱۶۰۰ است. رئیس ادارۀ فروش فولاد مبارکه با اشاره 
به نقش فولاد مبارکه در اجرای این طرح گفت: سفارش های دشت سیستان با توجه به 
ضرورت ارسال کالا برای وزارت جهاد کشاورزی در اولویت تولید فولاد مبارکه قرار گرفت و 
در حداقل زمان تولید برای شرکتهای لوله ساز جهت تبدیل به لوله ارسال شد. در این طرح 
میزان محصول حمل شده به صورت کلاف گرم از فولاد مبارکه بیش از ۵۱هزار تن با گرید 
ST۳۷ جهت ساخت لولۀ اسپیرال بوده است که از این مقدار ۱۱۵۰۰ تن با ضخامت ۱۶ 
میلیمتر و عرض ۱۵۰۰ و ۳۷۵۰۰ تن با ضخامت ۱۴/۳ میلیمتر و عرض ۱۵۰۰ و همچنین 
۲ هزار تن با ضخامت ۱۲/۷ میلیمتر و عرض ۱۵۰۰ است. وی خاطرنشان کرد: در عملیات 
اجرایی این طرح، مجموعا ۲۱ پیمانکار در قالب ۱۹۰۰ نفر نیروی انسانی مشغول به کارند 

که ۷۶ درصد آنها بومی اند.

مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان اعلام کرد

 کاهش 80 درصدی حجم ذخیره منابع
 آب شرب شهراصفهان

مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان گفت : در سال گذشته  حجم ذخیره منابع آب 
اصفهان حدود هشت ونیم مترمکعب بوده اما هم اکنون این رقم به زیر دو متر رسیده است 
. که بیانگر کاهش  ۸۰ درصدی  حجم ذخایر منابع آبی در اصفهان است. مهندس هاشم 
امینی مردم را به مصرف صحیح آب در آستانه سال جدید فراخواند واظهارداشت :مردم در 
آستانه فصل جدید بمنظور بجا آوردن سنت نیکو خانه تکانی بعضا بدمصرف کردن آب را 
در پیش می گیرند در حالی که حجم ذخایر منابع آبی در اصفهان  نسبت به سال گذشته 
کاهش چشم گیری داشته است .وی افزود :در سال گذشته  حجم ذخیره منابع آب اصفهان 
حدود هشت ونیم مترمکعب بوده اما هم اکنون این رقم به زیر دو متر رسیده است . که بیانگر 
کاهش  ۸۰ درصدی  حجم ذخایر منابع آبی در اصفهان است.مهندس امینی ادامه داد: ما در 
طول سال دو مرتبه با  افزایش پیک مصرف روبرو هستیم یکی در آستانه سال جدید ،دیگری 
در فصل تابستان ،بنابراین از مردم می خواهیم بمنظور سازگاری با منابع آب موجود نهایت 
دقت در روزهای پایانی سال مد نظر گیرند تا ما بتوانیم متناسب با منابع در اختیار آب مورد 
نیاز آنها را در تمام روزهای سال تامین کنیم.وی بابیان اینکه هنوز هستند کسانی که بحران 
کم آبی را جدی نگرفتند و بی محابا آب را بی رویه مصرف می کنند اظهار داشت:بررسی 
ها حاکی از آن است برخی از مردم در هنگام ترغیب آنها به مصرف صحیح آب می گویند؛  
پول آب را می پردازیم  در حالی که باید به این افراد گفت بهای بدمصرفی شما پول نیست 
که می پردازید ؛عدم دسترسی پایدار بسیاری از مردم به آب است . مدیرعامل شرکت آبفا 
استان اصفهان با اشاره به رفتار صحیح مصرفی اعلام کرد: بعضی از مردم تلاشی در جهت 
تغییرر فتار مصرفی ندارند و می خواهند هر چقدر آب مصرف کنند  همچنان آب در اختیار 
داشته باشند در حالی که متوجه تغییر اقلیم  نیستند و نمی خواهند رفتار خود را سازگار با 
شرایط تطبیق دهند در صورتی به رغم محدودیت منابع آبی شدید شرکت آبفا حدود هزار 
تومان برای هر مترمکعب آب هزینه می کند و آن را با قیمت حدود ۳۸۰ تومان به مشترکین 
عرضه می کند . مهندس هاشم امینی با بیان اینکه اصلاح الگوی مصرف آب از سوی مردم 
کاهش ۳۰ درصدی مصرف را رقم می زند تصریح کرد:هم اکنون شرکت آبفا استان اصفهان 
آب شرب  بیش از ۴ میلیون و هفتاد هزارنفر را تامین می کند و اگر این تعداد روزی یک لیتر 
در مصرف آب مانند وضو گرفتن ، کاهش زمان استحمام و مواردی از این دست قبیل  صرفه 
جویی کنند، ما می توانیم بیش از ۴ هزار متر مکعب آب را ذخیره کنیم و اینگونه رفتارها می 

تواند موجب غلبه بر چالشهای ناشی از کمبود آب بشود.

به مناسبت چهاردهمین سالروز تاسیس نهاد کتابخانه های عمومی کشور؛ 

نخستین تور کتابخانه گردی در قم 
راه اندازی می شود

مدیرکل کتابخانه های عمومی استان قم از راه اندازی نخستین طرح کتابخانه گردی به 
مناسبت تاسیس نهاد کتابخانه های عمومی کشور در ۱۷ اسفند در سراسر کشور خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین امیرعطااله جباری در گفتگو با ایمان گفت: در این طرح 
۴۶۷ کتابخانه عمومی منتخب سراسر کشور میزبان مدیران, مقامات, نمایندگان مجلس و 
بخشداران, اصحاب رسانه و اهالی قلم و شهروندان عزیز خواهند بود.وی بیان داشت: استان قم 
نیز همزمان با سراسر کشور در شب میلاد حضرت زهرا س پنجشنبه ۱۷ اسفند ماه میزبان 
مدیران و مقامات ارشد استانی اهالی فرهنگ و هنر و همشهریان کتاب دوست در کتابخانه 
آیت الله خامنه ای واقع در خیابان ساحلی خواهد بود.مدیر کل کتابخانه های عمومی استان 
قم افزود: این طرح با هدف آشنایی با خدمات و برنامه ها و فعالیت های فرهنگی کتابخانه 
های عمومی و استفاده ازظرفیت های رایگان آن برای مخاطبین و مراجعه کنندگان می باشد.

جباری یکی دیگر از اهداف این طرح را آشتی و انس با کتاب عنوان کرد و افزود:  ارتقا سرانه 
مطالعه مفید و گسترش فرهنگ کتابخوانی در راستای منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
است.وی خاطر نشان کرد: در این طرح مدیران و مقامات و مسوولین با جایگاه علمی, اجتماعی 
و فرهنگی کتابخانه و زحمات و تلاش های کتابداران به عنوان مشاوران امین آشنا می شوند.

وی ادامه داد: این پیشنهاد در جلسه شورای فرهنگ عمومی کشور در تاریخ ۲۳ آبانماه ۹۶ با 
هدف توجه دادن عموم مردم و تمامی مسئولین به کتاب و کتابخانه به تصویب رسید.جباری 
در پایان گفت: ثبت نام در این روز برای تمامی بازدیدکنندگان مردمی از اقشار مختلف, رایگان 
و به صورت عضویت سراسری می باشد.گفتنی است این طرح کتابخانه گردی در کتابخانه 

آیت الله خامنه ای واقع در خیابان ساحلی از ساعت ۸ صبح تا ۱۸ برقرار است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم  خبرداد

پرداخت بیش از دو میلیارد تومان تسهیلات 
به مشاغل خانگی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: تاکنون دو میلیارد و ۳۷۰ میلیون 
تومان به متقاضیان طرح مشاغل خانگی تسهیلات پرداخت شد.

مصطفی کاویانی در گفتگو با ایمان افزود: ۶۱۹ طرح به مبلغ هشت میلیارد و صد و چهل و 
پنج میلیون تومان به دو بانک عامل رفاه کارگران و تجارت معرفی شده که بانکها نیز تا کنون 

به تعداد ۱۴۶طرح به مبلغ دو میلیارد و سیصدو هفتاد میلیون تومان پرداخت داشته اند.
وی خاطر نشان کرد: مبلغ ابلاغی به بانک رفاه کارگران ۴ میلیارد تومان بود که سه 
میلیارد تومان تاکنون تخصیص یافته و مبلغ ابلاغی به بانک تجارت نیز ۱۲میلیارد تومان 
بود که تاکنون مبلغ چهار میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان تخصیص یافته است که تمام مبلغ 
تخصیصی به بانک رفاه و تجارت معرفی شده است. وی تصریح کرد: در فعالیت های پشتیبان 
مشاغل خانگی افرادی که توانایی واگذاری بخشی از فعالیت خود را به دیگران دارند می توانند 
به ازای قرارداد با هر نفر ۱۵ میلیون تومان قرض الحسنه تسهیلات مشاغل خانگی دریافت 
نمایند. کاویانی بیان کرد: سقف افرادی که می توانند با آنها قرارداد ببندند ۵ نفر می باشد که 

به ازای هر نفر ۱۵میلیون تومان جمعا ۷۵ میلیون تومان می شود.

طی ۱۱ ماه گذشته

۴0 هزار نفر در استان قم موفق به 
اهدای خون شدند

معاونت فنی اداره کل انتقال خون قم گفت: طی ۱۱ ماه گذشته در این استان ۳۷ هزار و 
۸۳۴ نفر از هم استانی ها موفق به اهدای خون شدند.

دکتر علیرضا کبیری در گفتگو با ایمان افزود: در مدت مذکور ۴۸ هزار و ۴۱۴ نفر برای 
اهدای خون به مراکز انتقال خون مراجعه کردند. وی خاطر نشان کرد: با اهدای خون این 
دسته از هم استانی های نوع دوست و اقدام خداپسندانه آنها این اداره کل موفق به تامین کلیه 
درخواستهای خون و فراورده های آن از مراکز درمانی و بیماران نیازمند به خون و فراورده 
های آن بود. وی تاکید کرد: در این ایام آخر سال نیز با حضور خود در مراکز اهدای خون 
استان و با اهدای اندکی از خون به یاری بیماران نیازمند به خون بشتابند چرا که بسیاری از 
بیماران مانند افراد تالاسمی و بیماران سرطانی و اعمال جراحی همیشه نیازمند به خون و 

فراورده های آن می باشند.
کبیری ادامه داد: این اداره کل در ایام نوروز سال ۹۷ از تاریخ ۹۶/۱۲/۲۹ الی ۹۷/۰۱/۱۳ 
بجز روز اول و سیزدهم فروردین و جمعه ها در مرکز اهدای خون حضرت روح اله )ره( واقع 

در میدان روح اله پذیرای هم استانی های عزیز جهت اهدای خون خواهد بود.

وزیر آموزش و پرورش درنشست ستاد همکاری های حوزه و آموزش و پرورش :

سند تحول بنیادین راه را بر رفع دغدغه ها هموار کرده است

رئیس ستاد همکاری های حوزه و آموزش و پرورش بر اهتمام جدی وزارت 
آموزش و پرورش به منظور اجرایی کردن سند تحول بنیادین به منظور رفع دغدغه 

های آموزشی کشور تاکید کرد.
سیدمحمد بطحائی در سومین نشست فصلی ستاد همکاری های حوزه و آموزش 
و پرورش در جمع مدیران و معاونین وزارتخانه و حوزه های علمیه که در قم برگزار 
شد، با بیان این که تنظیم این دو مولفه می طلبد که ما مسیرها و روش های جدید 
را برای رسیدن به نقطه مطلوب پیدا و استفاده کنیم، عنوان کرد: برنامه هایی که 
در دولت دوازدهم دنبال خواهیم کرد در دو دسته تقسیم بندی می شود، بخش 
نخست ناظر بر تحولاتی است که در متن برنامه ها و محتوای آموزشی باید رخ دهد 
که خوشبختانه سند تحول بنیادین به طور عملیاتی مسیر را روشن کرده و فرصت 

ارزشمندی است که ما را از مرحله طراحی جدید مستغنی می کند.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به این که ویژگی های الگوی زندگی ایرانی اسلامی 
در سند ذکر شده و باید دانش آموزان را به گونه ای تربیت کرد که با مناسبات و 
شرایط بیرون مدرسه مطابقت داشته باشد، اظهارداشت: این مهم می تواند مدارس 

را با نشاط کند و انگیزه ها را بالا ببرد.
بطحایی افزود: بخش دوم برنامه ها در حوزه تغییر روش و مدیریت در آموزش و 
پرورش است، روشی که تا امروز اداره کرده ایم امکان ادامه دادن درآینده را ندارد 
و باید روشهای جدید را بکار گیریم، امروز ۷۰ درصد نیروی انسانی ما مدرک 
لیسانس و بالاتر دارند و میانگین خدمت ۲۳ سال است، لذا پتانسیل عظیمی در 

اختیار داریم که باید از آن به نحو احسن استفاده کنیم.
رئیس ستاد همکاری ها با بیان اینکه نظام آموزشی ما به شدت در وظایف 
حاکمیتی و تصدی گری متمرکز است گفت: مقرراتی داریم که ذره ای انعطاف 

ندارند وبه عبارتی درجه پیچیدگی و رسمیت سازمان ما بسیار زیاد است.
* دولت نسبت به بهره گیری ازز ظرفیت حوزه اهتمام ویژه دارد

بطحایی تصریح کرد: بهره گیری از ظرفیت حوزه های علمیه در امر پژوهش و 
تربیت دینی دانش آموزان ازطریق تقویت ستاد همکاری های حوزه و آموزش و 
پرورش، یکی از برنامه های قابل اجرا در وزارت آموزش و پرورش می باشد که 

دولت نیز نسبت به آن اهتمام ویژه ای دارد.

وی تاکید کرد: ارتقاء کمی و کیفی مراکز مشاوره برای حضور مؤثر مدارس در 
فرآیند مصون سازی دانش آموزان و خانواده ها و پیشگیری از آسیب های فرهنگی 
و اجتماعی در دوره ها و پایه های مختلف تحصیلی با همکاری سازمان ها، نهادها 

و حوزه های علمیه مدنظر وزارتخانه می باشد.
رئیس ستاد همکاری ها، توسعۀ مشارکت با معلمان، حوزه های علمیه و دانشگاه 
ها در تدوین برنامۀ درسی و بهره گیری از ظرفیت بخش غیردولتی در تولید، چاپ 
و توزیع مواد و منابع آموزشی را نیز متذکر شد و اظهار داشت: تقویت تعامل و 
مشارکت با انجمن های علمی آموزشی، تشکل های صنفی و حرفه ای معلمان 
و نهادهای فرهنگی، اجتماعی؛ خصوصا حوزه های علمیه  مورد توجه جدی می 

باشد.
* حضور 19 هزار روحانی به عنوان مبلغ در مدارس کشور

مشاور وزیر آموزش و پرورش نیز در این جلسه گفت: گفتمان سازی لزوم 
همکاری گسترده میان آموزش و پرورش با حوزه های علیمه، تنظیم و ابلاغ 
برنامه های سالانه، برگزاری جلسه های ملی و استانی برای تقویت ارتباط حوزه 
های علمیه با اداره های آموزش و پرورش، پیگیری و اجرای طرح روحانیان 
وظیفه و اختصاص سهیمه برای جذب ۵۰۰ روحانی مبلغ در سال آینده، انجام 
فعالیت های گسترده پژوهشی و برگزاری دوره های آموزشی برای توانمند سازی 
روحانیان شاغل در وزارت آموزش و پرورش از جمله فعالیت هایی است که 
توسط ستاد همکاری های حوزه های علمیه و آموزش و پرورش دنبال شده 

است.
حجت الاسلام والمسلمین سید مجتبی ملکی افزود: همچنین با نظارت این 
ستاد، نخستین دوره تربیت روحانیان فعال در حوزه آموزش و پرورش برای اجرای 

سند راهبردی این وزارت خانه با حضور ۸۰ روحانی برگزیده به اجرا درآمد.
وی ادامه داد: هم اکنون ۲ هزار و ۸۸۴ روحانی در مدارس کشور مستقر هستند 
و بیش از ۱۹ هزار روحانی نیز به عنوان مبلغ در مدارس به فعالیت های تبلیغی 
می پردازند، که در همین رابطه ۳۳ هزار و ۱۳۵ جلسه تبلیغی در مدارس کشور 

برگزار شده است.
دبیر ستاد همکاری حوزه های علمیه و آموزش و پرورش گفت: رفع مشکل 

اعتبارات و استفاده از روحانیان در قالب طرح امین از جمله مسائل است که 
امیدواریم با همکاری حوزه های علمیه و آموزش و پرورش هر چه سریع تر محقق 

شود.
وی افزود: باید از قابلیت های طرح خرید خدمت آموزشی برای استفاده از ظرفیت 
های روحانیان حوزه های علمیه در مدارس نهایت بهره را برد و شرایط ورود هرچه 

بیشتر روحانیون به محیط های آموزشی را فراهم کرد.
وی ادامه داد: همچنین لازم است رشته های مجاز دانشگاه فرهنگیان برای ورود 
روحانیان به حوزه آموزش و پرورش افزایش یابد و شاهد تقویت مدارس علوم و 

معارف اسلامی در سطح کشور باشیم.
ملکی گفت: هم اکنون برنامه های ستاد همکاری های آموزش و پرورش و حوزه 
های علمیه در وضعیت روشنی قرار دارد و رسانه ها نقش بسزایی در گفتمان سازی 

لزوم همکاری این ۲ نهاد در امور تربیتی و آموزشی کشور ایفا کرده اند.
وی با اشاره به این که بیشترین همکاری های سازمانی میان آموزش و پروش 
و حوزه های علمیه در جریان است، افزود: هم اکنون پنج هزار روحانی در وزارت 
آموزش و پرورش شاغل هستند و بیش از پنج هزار روحانی نیز با آموزش و پرورش 

به صورت پاره وقت همکاری می کنند.
آیت الله اعرافی: 

طرح 5ساله برای ارتباط بیشتر حوزه و آموز ش و پرورش
 ارائه شود

 مدیر حوزه های علمیه نیز دراین نشست  گفت: هر اقدامی باید سنجیده، همراه 
با تفکر و اندیشه علمی باشد و از همه مهمتر خود را مقید می دانیم در چارچوب 
منویات رهبری و مراجع حرکت کنیم و خواسته ها را برآورده کنیم، باید همه 

دستگاه ها نسبت به این مسئله اهمیت دهند. 
آیت الله اعرافی  اظهارداشت :در نگاه حوزه و مدیریت حوزه ها، حوزه علمیه خود 
را نهادی اجتماعی و پاسخ گو می داند. همان طور که حوزه مطالبه گر است، باید 

خود را اجتماعی بداند و فلسفه راه اندازی حوزه، خدمت گزاری به جامعه است.
مدیر حوزه های علمیه عنوان کرد: خدمت رسانی جزء هویت حوزه است و در 

همه مراحل این مسئله مورد توجه بوده است.
وی افزود: در این پاسخ گویی، متناسب با مأموریت های محوله، باید اقدام کرد 
و حوزه، مهمترین نهاد اجتماعی را آموزش و پرورش می داند، چون پایه و قطب 
مسائل اجتماعی است و به همین دلیل  بایدبه تمام معنا درخدمت به این نهاد 

اجتماعی تلاش کند.
امام جمعه قم اظهار داشت: هر اقدامی باید سنجیده، همراه با تفکر و اندیشه 
علمی باشد و از همه مهمتر خود را مقید می دانیم در چارچوب منویات  رهبری 
و مراجع تقلید حرکت کنیم و خواسته ها را بر آورده کنیم، باید همه دستگاه ها 

نسبت به این مسئله اهمیت دهند.
آیت الله اعرافی افزود: در بحث تولید نظریه و فکر در حوزه های مختلف فقه در 
ارتباط با آموزش و پرورش کارهایی شده، ولی کم است و حتی  کم کاری هایی نیز 
شده، بنابراین  باید رشته  های فقهی و کلامی که ناظر به آموزش و پرورش است 

در دستور کار حوزه قرار گیرد و راه اندازی شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اظهار داشت: در بحث سند تحول محورهای 
اصلی مورد توجه قرار گیرد درعین حال باید افراد صاحب نظر در تولید نظریه و 

فکر، تربیت کرد.
مدیر حوزه های علمیه عنوان کرد: نکته بعدی گروه های مختلف مانند زیست 
شناسی در آموزش و پرورش است که در ارتباط با معارف اسلامی است و معتقدیم 
در این رابطه کار خاصی صورت نگرفته، در این راستا نیز  باید از سوی حوزه فکر 

و نظریه تولید شود.
وی افزود:  در حوزه طرح های خوبی مانند طرح آمایش، مهارتی و ده ها طرح راه 
اندازی شده، پیشنهاد این است طرح ۵ساله مشترک برای ارتباط بیشتر با دو نهاد 

در مسائل مختلف متون و آموزش و آسیب ها و راهکارها ارائه شود.
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به انباشت حجم عظیمی از سرمایه های این استان در بانک های خصوصی 
بر ضرورت حضور و مشارکت بانک های خصوصی در زمینه رونق تولید و اشتغال تاکید کرد. 

مهرداد غضنفری امرایی روز یکشنبه در شانزدهمین جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان قم در تالار امام رضا )ع( 
فرمانداری اظهار داشت: برخی از این بانک چون به صورت تخصصی فعالیت می کنند، هیچ نقش آفرینی و فعل و انفعالی در فرایند 

توسعه استان ندارند.
وی ارایه دقیق عملکرد بانک ها در پرداخت تسهیلات رونق تولید را ضروری خواند، و افزود: به منظور شرکت همه بانک ها در 

پرداخت این تسهیلات در سال ۹۷، باید تفاهم نامه سه جانبه ای میان استانداری، دستگاه اجرایی و بانک ها امضا شود.
وی افزود: با انعقاد این توافق بانک ها ملزم خواهند شد تا منابع خود را به سمت تولید هدایت کنند و همه طرف های توافق نیز 
باید در این خصوص به تعهدات خود پایبند باشند و در صورت انجام این توافق نامه هیچ توجیهی برای زیر سوال بردن آن پذیرفته 

نیست.
طرح ارائه تسهیلات رونق تولید در دولت یازدهم تصویب و از تیرماه سال ۱۳۹۵ همزمان با سراسر کشور در استان قم نیز به 

اجرا درآمده است.
با ایجاد طرح ارائه تسهیلات رونق تولید توسط دولت یازدهم، ۵۵۰ واحد صنعتی و تولیدی قم احیا شد و بیش از سه هزار و ۶۲۰ 

فرصت شغلی که ممکن بود در صورت عدم حمایت از بین رود، تثبیت شد
در سال ۹۵ در قالب تسهیلات رونق تولید رقمی بالغی بر ۲ هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال در بخش صنعت برای حدود ۱۷۷ واحد 

تولیدی پرداخت شد، که تثبیت اشتغال چهار هزار تن را در پی داشت.
۵۰ واحد تعطیل شده مجددا احیاء و به چرخه تولید وارد، و همچنین ۲۰۰ واحد نیمه فعال نیز فعال و ۳۰۰ واحد نیز توسعه 

چشمگیری پیدا کردند. 
ضرورت تعیین تکلیف تسهیلات بازسازی و نوسازی 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز با اشاره به تعداد طرح های معرفی شده به بانک های عامل و رقم پرداخت شده از 
سوی آنها در سه حوزه سرمایه در گردش، سرمایه ثابت و بازسازی و نوسازی از ابتدای سال ۹۶ تاکنون، افزود: از تعداد ۲۲۶ طرح 

معرفی شده به مبلغ ۳۸۱۱.۴ میلیارد ریال ۹۲ طرح به مبلغ ۱۶۴۹.۲۲ میلیارد ریال پرداخت شده است.
محمود سیجانی در خصوص ضرورت تعیین تکلیف تسهیلات بازسازی و نوسازی افزود: نرخ بالای تسهیلات و عدم داشتن 
یارانه،قیمت بالای ارز و عدم تخصص ارز مبادله ای به تسهیلات مذکور و واحدهای صنعتی و تمایل نداشتن بانک ها به پرداخت این 

تسهیلات به علت باز پرداخت سه تا پنج سال از مهمترین عوامل بلاتکلیف بودن این تسهیلات است.
** مدیر کل دفتر امور اقتصادی استانداری قم نیز با اشاره به اهمیت موضوع بهینه سازی ماشین آلات و تجهیزات واحدهای 
صنعتی افزود: کم شدن هزینه ها، افزایش تعداد تولید در واحد زمان، کم شدن شایعه های مربوط به کاهش تولید، پایین آمدن 

قیمت تمام شده را از فواید نوسازی ابزار و وسایل تولید و منطبق نمودن آنها با تکنولوژی و فن آوری روز عنوان کرد.
مجید آوری فرد در عین حال یادآور شد: سرمایه گذاری در خصوص اقدام یاد شده از سویی باعث افزایش هزینه های تولید می 

شود، از این رو باید تعادلی بین بازسازی و نوسازی و هزینه های آن ایجاد شود.
وی افزود: با توجه به بالا بودن نرخ تسهیلات بازسازی و نوسازی به لحاظ ریالی و ارزی، در مجموع اینکه یک تولید کننده درصد 

باشد ماشین و یا دستگاه کهنه و فرسوده خود را جایگزین دستگاه جدید و پیشرفته بکند، توجیه اقتصادی ندارد.
آوری فرد گفت: باید با کاهش نرخ تسهیلات بازسازی نوسازی و تعیین مناسب تر نرخ ارز انگیزه لازم برای واردات ماشین آلات 

از بازارهای خارجی تقویت شود.

از  قم گفت:  استان  امام خمینی)ره(  امداد  مدیرکل کمیته 
مهرماه سال گذشته تا آذرماه امسال بیش از یک هزار و ۷۰۰ 
خانواده از زیر پوشش کمیته امداد قم خارج شده اند و پیش 
بینی می شود سال آینده نیز بیش از یک هزار خانواده از 

پوشش کمیته امداد خارج شوند.
اکبر میرشکار روز یکشنبه در جمع خبرنگاران افزود: در سال 
جاری پرداخت ۲۸۵ میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی ویژه 
مددجویان کمیته امداد از سوی ۱۲ بانک عامل استان مصوب 
شد که ۲۶۹ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال آن ابلاغ شده است.

وی اضافه کرد: یک هزار و ۷۰۰ متقاضی دریافت وام اشتغال 
پس از گذراندن دوره های آموزشی و مشاوره به بانک های 
عامل معرفی و فقط ۹۹۶ تن موفق به دریافت تسهیلات شدند.
وی با بیان این که بانک های عامل فقط ۵۳ درصد از مبلغ 
ابلاغ شده را به مددجویان پرداخت کرده اند، ادامه داد: استان 
قم در معرفی متقاضیان به بانک های عامل از سوی کمیته 
امداد رتبه نخست و در پرداخت وام از سوی بانک ها رتبه ۲۵ 

را در کشور داراست.
بیشتر متقاضیان وام اشتغال، زنان سرپرست خانوار 

هستند 
میرشکار بیان کرد: با توجه به این که بیشتر متقاضیان وام 
زنان سرپرست خانوار هستند، شرایط سختی که  اشتغال، 
برخی بانک های عامل برای ضامن در نظر گرفته اند باعث می 

شود متقاضیان به راحتی موفق به دریافت وام نشوند.
وی ادامه داد: امسال به ۳۴۰ تن از مددجویان کمیته امداد 
امام خمینی)ره( قم ۲۱ میلیارد ریال وام اشتغالزایی از صندوق 
قرض الحسنه این نهاد تا سقف ۵۰۰ میلیون ریال پرداخت 

شده است.
به گفته وی، درآمد کسب شده از محل اشتغالزایی مددجویان 
حداقل ۳۰ درصد بیشتر از مستمری است که کمیته امداد به 
آن ها پرداخت می کند و شاغل شدن آن ها باعث بی نیازیشان 

به خدمات مستمر کمیته می شود.
میرشکار گفت: از مهرماه سال گذشته تا آذرماه امسال بیش از 
یک هزار و ۷۰۰ خانواده از زیر پوشش کمیته امداد قم خارج 
شده اند و پیش بینی می شود سال آینده نیز بیش از یک هزار 

خانواده از پوشش کمیته امداد خارج شوند.
وی افزود: ۸۰۰ خانواده نیازمند دیگر نیز شناسایی شده اند و 

سال آینده وارد چرخه خدمات کمیته امداد می شوند.
مردم قم هرماه 10 میلیارد ریال صدقه  می دهند

وی در ادامه با بیان این که از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن 

ماه، ۳۲۰ میلیارد ریال کمک های مردمی جذب کمیته امداد 
شده است، گفت: این میزان کمک های مردمی نسبت به مدت 
مشابه پارسال ۱۸ درصد رشد داشته که ۷۶.۵ درصد از این 
مبلغ نقدی و بقیه غیر نقدی بوده است و پیش بینی می شود تا 

پایان سال این مبلغ به ۳۵۰ میلیارد ریال افزایش یابد.
میرشکار با اشاره به این که هر ماه در استان قم ۱۰ میلیارد 
ریال صدقه جمع آوری می شود، ادامه داد: سرانه مشارکت هر 

شهروند قمی در ۱۱ ماه گذشته ۲۲۰ هزار ریال بوده است.
برای مددجویان  واحد مسکونی  امسال ۱۲۵  به گفته وی، 
کمیته امداد قمی خریداری شده که تاکنون هزینه ۱۱۶ واحد 
به میزان هر واحد ۴۰۰ میلیون ریال و در مجموع ۴۶ میلیارد 

ریال پرداخت شده است.
پرداخت 330 میلیارد ریال مستمری به مددجویان 

وی بیان کرد: در ۱۱ ماه امسال ۳۳۰ میلیارد ریال مستمری به 
مددجویان کمیته امداد پرداخت شده است که این میزان در 

مدت مشابه سال گذشته ۱۰۰ میلیارد ریال بوده است.
میرشکار با اشاره به زیر پوشش بودن یک هزار و ۸۱۰ یتیم، 

گفت: استان قم دارای بالاترین سرانه جذب حامی و بالاترین 
سرانه پرداخت به حساب ایتام معادل سه میلیون و ۲۰۰ هزار 
ریال در ماه را داراست که این عدد به طور میانگین در سطح 

کشور یک میلیون و ۵۰۰ هزار ریال است.
به گفته وی، حدود ۵۰۰ تن از کودکان محسنین زیر ۱۲ سال 
در استان قم که به هر علتی غیر از فوت، بدون پدر زندگی می 

کنند، حامی ندارند.
وی به مددکاری اسلامی نیز اشاره و بیان کرد: بر اساس این 
طرح با کمک طلبه های خواهر و برادر، مددجویانی را که به 
هر علتی طلاق گرفته اند، تشویق به ازدواج مجدد می نماییم.

از مددجویان زن زیر  تاکنون ۴۶۳ خانواده  افزود:  میرشکار 
۳۰ سال شناسایی شده اند و نخستین جشن ازدواج در ۲۰ 

اسفندماه امسال برگزار می شود. 
جشن نیکوکاری 17 اسفنددر32 پایگاه در قم  برگزار 

می شود
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: به مناسبت سال 
جدید، برای ۲ هزار و ۴۰۰ خانواده روستایی تحت پوشش سبد 

معیشتی شامل ۱۲ قلم کالا و برای ۱۸ هزار خانواده شهری 
تحت پوشش نیز به ازای هر تن ۵۰۰ هزار ریال بن کالا در نظر 

گرفته شده است.
وی افزود: برای جشن نیکوکاری امسال که ۱۷ اسفندماه جاری 
ترتیب می یابد، ۱۷۰ هزار پاکت در مدارس و ۵۰ هزار پاکت 
بین اصناف مختلف توزیع شده است تا علاقه مندان کمک 

های نقدی خود را در اختیار کمیته امداد قرار دهند.
میرشکار با بیان این که ۱۲ پایگاه ثابت و ۲۰ پایگاه سیار به 
مناسبت جشن نیکوکاری در شهر قم فعال می شود، افزود: 
سال گذشته مردم قم ۱۶ میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال در 
جشن نیکوکاری کمک کردند که چهار میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
آن نقدی و ۱۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون آن غیر نقدی بوده است.
وی، اهدای جهیزینه به ۶۹۰ عروس به میزان ۱۷ میلیارد ریال، 
پرداخت ۱۰ میلیارد ریال هزینه تعمیر مسکن به ۶۰۰ خانواده، 
پرداخت چهار هزار وام صندوق قرض الحسنه امداد ولایت تا 
سقف ۵۰ میلیون ریال، پرداخت ۱۰۰ میلیارد ریال هزینه 
درمان به مددجویان کمیته امداد، اعزام یک هزار و ۵۴۰ تن به 
مشهد مقدس و ۸۳۰ تن به کربلای معلی را از دیگر اقدام های 
کمیته امداد قم برای مددجویان در ۱۱ ماه امسال عنوان کرد.

راه اندازی بازارچه فروش محصولات مددجویان 
امام خمینی)ره(  امداد  و خودکفایی کمیته  اشتغال  معاون 
قم نیز در این نشست گفت: بر اساس تعامل کمیته امداد با 
اداره کل راه و شهرسازی، تعدادی از غرفه های بازار تجاری 
خورشید برای راه اندازی بازارچه فروش محصولات مددجویان 
در اختیار این نهاد قرار گرفته است. محمود تلخابی افزود: این 
بازارچه از ۱۰ اسفندماه امسال تا ۱۵ فروردین ماه سال آینده 
در مجتمع تجاری خورشید برای فروش محصولات تولیدی و 
صنایع دستی در اختیار بانوان کارآفرین کمیته امداد قرار دارد.
در حال حاضر ۲۰ هزار و ۶۶۶ خانواده شامل ۳۵ هزار تن و 
معادل سه درصد جمعیت استان قم از خدمات کمیته امداد 
امام خمینی)ره( بهره مند می شوند که از این تعداد ۱۵ هزار 
و ۳۲۹ خانواده به صورت مستمر و پنج هزار و ۳۳۷ خانواده به 
صورت موردی خدمات دریافت می کنند؛ از تعداد کل خانواده 
سرپرست  زن  خانواده  و ۵۱  هزار  پوشش، ۱۴  تحت  های 
خانواده هستند که سه هزار و ۸۱۶ تن، زنان مطلقه می باشند.
از میان ۳۵ هزار تن از ساکنان استان قم که تحت پوشش 
کمیته امداد هستند، ۱۳ هزار و ۹۰۰ تن بالای ۶۰ سال، چهار 
هزار دانش آموز، ۷۷۰ تن دانشجو و یک هزار و ۸۱۰ تن یتیم 

هستند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم:

 ۱700 خانوار درقم از زیر پوشش کمیته امداد خارج شده اند

معاون استاندار قم :

بانک های خصوصی در پرداخت تسهیلات رونق تولید مشارکت کنند 






